
№ 3  
(881) 
19.01.2017

5КЛЮЧОВЕ ЗАВДАННЯ - ВИЩІ ЗАРПЛАТИ!

МОРАТОРІЙ  
НА ПРОВЕДЕННЯ 
ПЕРЕВІРОК
НЕ ПОШИРЮЄТЬСЯ  
НА ДЕРЖПРАЦІ!

6

ТАРИФИ

ДЕСЯТИКРАТНОГО 
ПІДВИЩЕННЯ 
ЗАМАЛО: ЧОМУ 
ЗДОРОЖЧАЄ ГАЗ?

8 – 9

ЦІНИ

3

4

ПРОФСПІЛКИ 
ЗА ЯКІСНУ 
ЗАЙНЯТІСТЬ
ПРАЦІВНИКІВ 
ГРОМАДСЬКОГО 
ОБСЛУГОВУВАННЯ

СОБОРНІСТЬ – 
ШЛЯХ ПЕРЕМОГ
СЛОВО ДО СВЯТА 
ЗЛУКИ

7

2

ГАЗЕТА ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК УКРАЇНИ

НИНІШНЬОГО РОКУ ЗАПЛАНОВАНА МАСШТАБНА «РЕВОЛЮЦІЯ»  
У СФЕРІ ЖКГ. ЯКБИ МИ ЗУМІЛИ ДОСЯГТИ РІВНЯ 
ЕНЕРГОЕФЕКТИВНОСТІ ПОЛЬЩІ, ДОБРОБУТ УКРАЇНЦІВ МОЖНА 
БУЛО Б ПІДВИЩИТИ У 3,5 РАЗА. АЛЕ ЧИ НЕ ПЕРЕМІСТИТЬСЯ ПИТАННЯ 
ЕНЕРГОЕФЕКТИВНОСТІ У ПЛОЩИНУ ЕНЕРГОФІКТИВНОСТІ?

ЕНЕРГО:
ЕФЕКТИВНІСТЬ        ФІКТИВНІСТЬ

ГІРКОМОЛОЧНІ 
ПРОДУКТИ: 
СВІТОВА 
КОН`ЮНКТУРА 
ПОВЗЕ ДОГОРИ

 WWW.PSV.ORG.UA

5

ГРИГОРІЙ ОСОВИЙ:  
«НЕОБХІДНО ПОСИЛИТИ  

ГРОМАДСЬКИЙ КОНТРОЛЬ  
ЗА ВИКОНАННЯМ  

ЗАКОНОДАВСТВА  
ПРО ПІДВИЩЕННЯ  

СОЦІАЛЬНИХ  
СТАНДАРТІВ»

ЧИ ?



2 ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 3
19 січня 2017ГОЛОВНЕ

За 2 останніх роки газ для 
населення подорожчав 
практично вдесятеро: з 
0,72 грн до 6,8 грн за кубо-

метр. Однак у поточному році 
газ знову може подорожчати, 
попри заяви урядовців про його 
здешевлення. Причина чергово-
го підвищення – зростання вар-
тості імпортного газу. Відтак 
експерти прогнозують, що Уря-
ду таки доведеться переглянути 
тарифи на блакитне паливо для 
населення. До цього спонукає 
спеціальна формула: вартість 
імпортного газу помножена на 
курс долара, плюс ПДВ, тран-
спортування, розподіл і націнка 
«Нафтогазу». У травні минулого 
року, коли Кабмін прийняв рі-
шення переглянути тариф на 
газ, тисяча кубометрів імпорт-
ного блакитного палива кошту-
вала 185 доларів, тож цю цифру 
і закладали  у формулу при роз-
рахунку тарифу для населення.

Згідно з розрахунками МЕРТ, 
вартість імпортного газу конвер-
тували в гривню за курсом 26,7 
(стільки, згідно з прогнозом, буде 
коштувати долар в Україні в 2017-
му) і додали до неї 1146,5 грн 
(ПДВ), 219 грн (тариф на транспор-
тування), 513,7 грн (тариф на роз-
поділ газу) і торгову націнку по-
стачальника («Нафтогазу») – 57,4 
грн. У результаті отримали «еко-
номічно обґрунтований» тариф – 
6800 грн за тисячу кубометрів. 

А згідно з проектом бюдже-
ту на 2017-й, тисяча кубометрів 
імпортного газу коштуватиме 
245 доларів. Крім того, зріс і 
курс долара. Тож формула ви-
глядатиме зовсім інакше, а в 
кінцевому підсумку набіжить 
цифра щонайменше 9600 грн за 
тисячу кубометрів. Щоправда, 
різні експерти дають різні роз-
рахунки: від 8,5 до 11 тис. грн за 
тисячу кубометрів газу. 

Усі аналітики одностайні в 
тому, що такого різкого подо-
рожчання не уникнути. І ось 
чому. Якщо тарифи залишити 
на теперішньому рівні, Уряду 
доведеться дотувати «Нафто-
газ», а це суперечить меморан-
думу з МВФ, у якому Україна 
зобов’язалася ліквідувати де-
фіцит «Нафтогазу» саме в по-
точному році. 

Член наглядової ради Інсти-
туту енергетичних стратегій 
Юрій Корольчук запевняє, що 
економічно обґрунтований та-
риф зросте на 25–60%. «Якщо 
ціна мінімально на 1500 грн не 
зросте, – пояснює експерт, – це 
означатиме тільки одне: ринок 
і далі регулюватиметься вруч-
ну. Себто, Уряд контролювати-
ме ціни, а жодного ринку не 
буде. Різницю держава покри-
ватиме з бюджету».

Щойно блакитне паливо по-
дорожчає, НКРЕКП перегляне 
тарифи на гарячу воду й опа-

лення. Якщо врахувати, що 
більшість підприємств для пі-
дігріву води та генерації тепла 
використовують газ, який за-
ймає більше 60% в структурі 
вартості, неважко вирахувати, 
як подорожчають усі кому-
нальні послуги. 

Про підвищення ціни на 
електроенергію населення по-
передили заздалегідь, ще з 2015 
року. У нинішньому році елек-
троенергія подорожчає майже 
на 30%. Однак і на цьому подо-
рожчання не зупиниться, бо в 
структурі тарифу на холодну 
воду майже 30% займає елек-
троенергія. Відтак не вдасться 
уникнути перегляду тарифів 
на водопостачання. 

Поки народ панічно підрахо-
вує, у скільки виллється нове 
підвищення тарифів, Глава 
Уряду Володимир Гройсман за-
являє: «Взагалі я маю чітке ро-
зуміння того, що ми проводи-
мо. Потрібно захищати малоза-
безпечені верстви населення. 
Чому я повинен захищати по-
літиків та чиновників, які ма-
ють басейни по 25 м у ширину, 
маєтки та вілли, які опалюють-
ся газом? Невже вони мають 
купувати дешевий газ? Чи за 
нього вся країна буде доплачу-
вати? Ні, дорогі мої, такого 
більше не буде. Для цього у нас 
є ціна імпортного паритету, 
яка є максимальною».

ДЕСЯТИКРАТНОГО 
ПІДВИЩЕННЯ 

ЗАМАЛО

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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Податкові ініціативи Уряду 
і парламенту змусили ве-
личезну кількість «спля-
чих» фізичних осіб-підпри-

ємців (ФОП) терміново закривати-
ся. Кому ж захочеться платити по-
над 700 грн щомісячного податку за 
відсутності доходів? Експерти обе-
режно називають передноворічну 
«диверсію» народних депутатів по-
милкою, яка от-от з’ясується, що-
йно Верховна Рада запрацює після 
канікул. Однак наразі ментальна 
паніка зробила свою справу: в Укра-
їні через нововведення закрилося 
близько 150 тис. ФОП.
Раніше ФОП сплачувала податки 
тільки тоді, коли мала прибуток. 
Якщо ж руху коштів не було, то 
сплачувати не було потреби. Тож 
багато підприємців тримали від-
криті ФОП, а податки сплачува-
ли лише тоді, коли мали реальні 
прибутки.
Зобов’язання сплачувати прибу-
ток «з нічого» призвело до масово-
го закриття ФОП та істотно підви-
щило градус соціальної напруги. 
Хоча ініціатива народних депута-
тів почасти була позитивною,, 
стверджують експерти. Однак ві-
тчизняні реалії було просто проіг-
норовано. Хотіли в такий спосіб 
наповнювати бюджет. Розрахову-
вали, що підприємці почнуть пра-
цювати у «поті чола свого», тому 
що десь треба було брати гроші на 

сплату податків. Але в Конститу-
ції України регламентований 
принцип свободи підприємниць-
кої діяльності і статус фізичної 
особи – підприємця не зобов’язує 
працювати постійно і заради що-
місячного прибутку. Є сезонний 
бізнес, є бізнес, який залежить від 
певної пори року, певних подій 
або певних людей. Приміром, ті, 
хто займається пошиттям карна-
вальних костюмів для дітлахів, 
мають прибуток раз на рік – після 
Новорічних свят. 
До слова, ще на стадії підготовки 
законопроекту аналітики парла-
менту попереджали, що запропо-
новані Урядом зміни можуть не-
гативно вплинути на «осіб, які 
провадять незалежну професійну 
діяльність», тобто тих, у кого бу-
вають цілком природні паузи з 
отриманням доходів чи гонора-
рів. Не дослухалися. Хотіли як 
краще, а вийшло як завжди.
Оскільки паніка довкола «спля-
чих» ФОП не вщухає, парламенту 
пропонують законодавчо запро-
вадити перехідний період термі-
ном на 3 місяці, аби підприємці 
змогли вчинити необхідні реє-
страційні дії з припинення своєї 
діяльності. Головне, вказують ав-
тори звернення до ВР, щоб за 
цей тримісячний період не дове-
лося сплачувати єдиний соці-
альний внесок.

«СПЛЯЧІ» ПІДПРИЄМЦІ 
ВОЛІЮТЬ НЕ ПРОКИДАТИСЯ
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Здавалося б, куди вже 
їм зростати? Адже 
за ІІ півріччя мину-
лого року сире моло-

ко здорожчало на 40%, а 
молокопродукти орієнтов-
но на чверть.

Прогнози на поточний 
рік – зростання цін щонай-
менше на 10%. Таку думку 
висловив виконавчий ди-
ректор Економічного дис-
кусійного клубу Олег Пен-
дзин. «Такі тенденції 
пов’язані з внутрішньою 
економічною ситуацією в 
країні», – зазначив експерт. 
На його переконання, зрос-
тання цін на молочні про-
дукти триватиме аж до се-
редини лютого. Тож споді-
ватися, що раціон україн-
ців не збідніє, не варто. 

Населення потроху зви-
кає переходити на хліб і 
картоплю. Для більшості 
українських громадян 
частка молокопродуктів 
стає недоступною. Особли-
во це стосується сиру, 
вершків, сметани. В ре-
зультаті різкої інфляції в 
минулому році істотно змі-
нилася структура спожив-
чого кошика українців. 
Якщо раніше 50–55% дохо-
ду сім’ї витрачали на про-
дукти, після інфляції, вва-
жає експерт Олег Устенко, 

до 85% доходу українців з 
мінімальними зарплатами 
буде йти на продукти, ре-
шта – на комуналку. Чим 
бідніші українці, тим бо-
лючіше вдарить по їх бю-
джету інфляція.

Звідки взагалі взялася 
ця цифра підвищення вар-
тості «молочки»? Наскіль-
ки обґрунтоване підвищен-
ня? Експерти називають 
ключові фактори, які впли-
вають на процес ціноутво-
рення. Їх три: світова ціна 
на молочну продукцію, 
курс долара, інфляція. У 

бюджеті на нинішній рік 
заклали показник інфляції 
у 10–12%, тож молочні про-
дукти додадуть у ціні на 
такі ж відсотки. Хоча ана-
літики аграрного ринку не 
виключають, що підвищен-
ня може сягнути й 15–20%. 

Також, на думку експер-
та, іноді ціни піднімаються 
штучно, адже їхнє регулю-
вання відбувається за пев-
ною домовленістю монопо-
лістів. Тому на скільки до-
дасть у ціні той чи інший 
продукт, питання відкрите.

Варто лише проаналізу-

вати цінники у великих чи 
малих продовольчих мага-
зинах. Ціни на вершкове 
масло 72–73-відсоткової 
жирності напередодні Но-
вого року підвищилися на 
3,8%, або на 4,9 грн – до 
133,83 грн/кг, на сметану 
15-відсоткової жирності – 
на 5%, або на 1,88 грн – до 
38,95 грн/кг, а на сир 9-від-
соткової жирності – на 
3,2%, або на 2,5 грн – до 
80,44 грн/кг. Додайте до 
цього ще 10, 15 чи 20%, й 
отримаєте реальну цифру 
підвищення вже сьогодні.

Нинішнього року любителів молочної продукції чекає неприємний сюрприз – зрос-
тання цін на молокопродукти. Експерти пов’язують це з тим, що світові ціни будуть 
зростати, а виробництво молока-сировини в Україні скорочуватиметься. 

Із 1 січня поточного року ніхто не буде отримувати мен-
ше 3200 грн. Це позитивний сигнал і для населення, і для 
економіки в цілому. Однак експерти вже заговорили про 
ризики підвищення «мінімалки», про шокову реакцію 

економіки. Про те, що економіка навряд чи встигне адапту-
ватись до нових умов на ринку праці. 
Загалом мінімальна зарплата покликана знизити бідність 
серед працівників. Вона може посилити позицію малоква-
ліфікованих працівників на ринку праці, оскільки робото-
давці повинні сплачувати заробітну плату, не нижчу за мі-
німальну. Та якраз стрімке підвищення мінімальної заро-
бітної плати може призвести до скорочення саме некваліфі-
кованих працівників. У роботодавців, переконують аналі-
тики ринку праці, є надто великий набір інструментів для 
скорочення видатків на оплату праці. Те, що вони ними 
планують скористатися, в експертів немає жодних сумні-
вів. Попередній досвід поведінки роботодавців свідчить 
про неймовірну фантазію в цьому плані.
Фахівці ринку намагаються передбачити, який з інструмен-
тів роботодавці можуть застосувати. І вже зробили відпо-
відний прогноз. Найчастіше можуть переводити працівни-
ків на часткову зайнятість. При цьому, кажуть експерти, 
можливе як справжнє переведення працівників на скороче-
ний робочий день, так і умовне чи приховане. Якраз умовне 
переведення вигідне для роботодавців, бо при цьому вони 
намагатимуться економити на підвищенні фонду оплати 
праці. Вигідне воно й для працівників, бо в них залишаєть-
ся можливість отримувати попередню суму.
Однак, якщо почнеться тривалий і масовий перехід «на 
нові умови співпраці», у ДФС або Державної інспекції з пи-
тань праці неодмінно виникнуть питання.
Ще варіант: роботодавці можуть допускати збільшення 
частки працівників, які перебувають в неоплачуваних від-
пустках. Цей захід не раз використовувався й раніше. І до-
зволяв бізнесу знаходити кошти на збільшення оплати пра-
ці. Однак експерти застерігають, що така стратегія компа-
ній вкрай нестабільна і може призвести до втрат доходів 
працівників і бюджету загалом. 
Не виключено, що роботодавці намагатимуться перевести 
реальну зайнятість у неформальну. Якщо це станеться, мож-
на очікувати втрат бюджету, зростання безробіття і, як наслі-
док, збільшення видатків Державної служби зайнятості. 
Та найбільше фахівців ринку непокоїть той факт, що ком-
панії перекладуть тягар від дворазового збільшення міні-
мальної зарплати на споживачів, збільшивши ціни на 
свою продукцію.

-

-

-
-
-

КОМЕНТАР

САБОТАЖ  
НЕ ВИКЛЮЧАЄТЬСЯ

ЩО ЗМІНИЛОСЬ У ЗВИЧКАХ УКРАЇНЦІВ  
ПРИ КУПІВЛІ МОЛОЧНОЇ/КИСЛОМОЛОЧНОЇ ПРОДУКЦІЇ?

TNS ONLINE TRACK, СЕРЕПНЬ 2016
БАЗА: РЕСПОНДЕНТИ У ВІЦІ 18–55 РОКІВ, ЩО МЕШКАЮТЬ У МІСТАХ УКРАЇНИ, 

 ВКЛЮЧАЮЧИ СМТ, N=1000

% ЗА ОСТАННІЙ РІК СТАЛИ ... РІДШЕ ЧАСТІШЕ ДЕЛЬТА, «ЧАСТІШЕ» – «РІДШЕ»
КУПУВАТИ МОЛОЧНІ ПРОДУКТИ ІЗ 

ЗНИЖКАМИ Й ПО АКЦІЯХ 11 25 14

КУПУВАТИ БІЛЬШ ДЕШЕВІ БРЕНДИ 
МОЛОЧНИХ ПРОДУКТІВ 11 25 14

КУПУВАТИ МОЛОЧНІ ПРОДУКТИ  
В БІЛЬШ ДЕШЕВИХ МАГАЗИНАХ 10 24 14

КУПУВАТИ ЙОГУРТИ ТА ТВОРОЖНІ 
ДЕСЕРТИ 30 12 –18

ГОТУВАТИ КИСЛОМОЛОЧНУ 
ПРОДУКЦІЮ САМОСТІЙНО 11 16 5

КУПУВАТИ МОЛОЧНІ ПРОДУКТИ 
МІСЦЕВИХ ВИРОБНИКІВ 13 19 6
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Собор*, Соборність – слова, які в на-
шого народу асоціюються із святіс-
тю, духовністю, величчю, могутніс-
тю, силою єдності.

Першим в історії Української державності 
князем, який пізнав необхідність Соборності, 
був київський князь Святослав Хоробрий, 
який не тільки зміцнив, а й примножив та 
об’єднав землі тогочасної нашої країни.

Володимир Великий, продовжуючи спра-
ву свого батька, повів далі славний поступ і 
окрім нових територій долучив Київську Русь 
до Вселенського Собору Христової віри. Ве-
лична наша праматір Київська держава до 
своєї військової могутності отримала непере-
можну силу Святого духа. Живим свідком 
цієї величі є Собор – Софія Київська.

Саме площа перед Собором Святої Софії 
стала сакральним місцем торжества перемо-
ги Богдана Хмельницького у визволенні й 
об’єднанні українських земель від Криму до 
Польщі в Українську Козацьку державу.

Саме ця площа 100 років тому збирала в 
1917 році тисячі українських патріотів на ві-
йну проти ворогів новостворюваної Україн-
ської Народної Республіки.

Саме на цьому національному майдані 22 
січня 1919 року в першу річницю четвертого 
Універсалу про повну незалежність України 
було проголошено Універсал Директорії про 
Злуку Української Народної Республіки із За-
хідно-Українською Народною Республікою в 
єдину соборну Українську Народну Республі-
ку. Тоді 22 січня було проголошено всенарод-
ним і державним святом. Київ був прикраше-
ний національними синьо-жовтими прапора-
ми, гербами. О 9-й годині ранку в усіх церквах 
відправляли богослужіння.

Акт Злуки став наслідком багатовікових 
історичних визвольних змагань і спирався на 
споконвічну мрію українського народу про 
незалежну, соборну національну державу. 
Він став могутнім виявом волі українців до 
етнічної й територіальної єдності та консолі-
дації, свідченням самоідентифікації і станов-
лення політичної української нації.

Сьогодні ця подія є символом мудрості на-

шого народу, що вказує: шлях до перемог за-
кладений у національній єдності і Соборності 
наших душ.

Духовна Соборність нашого народу сфор-
мувалася на народних і національних обря-
дах, військових і трудових традиціях, в основі 
яких віра як меч спасення і визволення, надія 
на правду і справедливість, та любов, плода-
ми якої є мир і радість.

Миролюбність, віра і працьовитість нашо-
го народу возвели в Україні і за її межами ве-
личні собори не тільки як культові споруди, 
а й утворили культурні собори-зібрання укра-
їнців у багатьох куточках нашої планети, ста-
ли осердям зустрічей і центрами духовного 
зростання та матеріальної взаємодопомоги.

Сучасний історичний період боротьби за 
Українську державу вказує нам на те, що 
коріння Соборності дали життєдайну силу 
народу у відстоюванні власної гідності і 
своєї держави під час Революції 2014 року. 
Але ще більше єдності і мужності нам по-
трібно сьогодні, аби подолати зовнішнього 
ворога, викорчувати внутрішніх манкуртів 
і держиморд, позбутися міжнародних фі-
нансових «опікунів» і повернути награбова-
не в Україну. Бути справжніми нащадками 
славних козаків і господарями свого життя 
– така вимога реальності для нас, тих, 
хто поважає людську гідність, знає іс-
торію свого краю, шанує рідну мову, 
власною працею розбудовує країну і ар-
мію, береже традиції і віру батьків, 

живе національною ідеєю – ідеєю Дер-
жавності і Соборності України.

За чверть століття новітня Українська дер-
жава пройшла важкий шлях становлення: 
здобуто свободу слова, подолано невіру у 
власну гідність, працею народу доведено 
можливість створювати мільярдні надпри-
бутки для «офшорів», тож настає час справед-
ливості, час боротьби за правду чи кривду. 
Якщо ми лицарі Ордену Справедливості, то 
час Істини не за горами. За словами Тараса 
Шевченка, «і на оновленій землі врага не 
буде, супостата, а буде син і буде мати, і бу-
дуть люди на землі».

Хай у цій благородній праці нам і нашому 
народу допоможе Бог і Україна.

В День Соборності та Злуки,
З заходу на схід,
Всі візьмемося за руки,
Бо один ми рід. 
Дружно станемо пліч-о-пліч,
Скажем на ввесь світ,
В День Соборності та Злуки – 
Ми один нарід!

Євген ДРАП’ЯТИЙ

В ЄДНОСТІ СИЛА НАРОДУ

ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ НАСЕЛЕННЯ 
ЛІКАРСЬКИМИ ЗАСОБАМИ ТА 

МЕДПОСЛУГАМИ – НА КОНТРОЛІ НТСЕР

Як повідомляє прес-центр ФПУ, від профспілок у заході взяли 
участь співголова Національної ради, Голова СПО об’єднань 
профспілок, Голова Федерації профспілок України Григорій 
Осовий, голова Об’єднання всеукраїнських автономних 

профспілок Анатолій Широков, голови всеукраїнських галузевих 
профспілок працівників: хімічних та нафтохімічних галузей промис-
ловості – Василь Мойсюк, охорони здоров’я – Вікторія Коваль, освіти 
і науки – Георгій Труханов, голова Федерації профспілок Рівненської 
області Микола Шершун та голова Федерації профспілок Черкаської 
області Петро Шевченко, керівник секретаріату Об’єднання всеукра-
їнських профспілок і профоб’єднань «Єдність» Галина Колосюк, за-
ступник керівника управління соціального діалогу та колективно-

договірного регулювання апарату ФПУ Валентина Приходько.
Після того, як учасники засідання заслухали й обговорили інфор-

мацію керівника Управління фармацевтичної діяльності та якості 
фармацевтичної продукції Міністерства охорони здоров’я України 
Тараса Лясковського, було прийнято наступне рішення: «Президії 
НТСЕР при підготовці питання щодо забезпечення населення лікар-
ськими засобами та медичними послугами в контексті реформуван-
ня системи охорони здоров’я для розгляду на засіданні НТСЕР враху-
вати пропозиції, що пролунали під час обговорення його на спільно-
му засіданні Комітету з питань соціальної та гуманітарної політики 
і Комітету з питань розвитку громадянського суспільства та міжна-
родних відносин НТСЕР 17 січня».

СПІЛЬНЕ ЗАСІДАННЯ

17 січня у Федерації профспілок України відбулось спільне засідання Комітету з питань соціальної та гумані-
тарної політики і Комітету з питань розвитку громадянського суспільства та міжнародних відносин Національ-
ної тристоронньої соціально-економічної ради. На засіданні було розглянуто питання щодо забезпечення на-
селення лікарськими засобами та медичними послугами в контексті реформування системи охорони здоров’я.

СОБОРНІСТЬ – ШЛЯХ ПЕРЕМОГ

Від імені бійців, які на базі профспілко-
вих санаторіїв проходять курс ліку-
вання або реабілітації після поранень, 
військовослужбовець подякував Голо-

ві ФПУ та розповів, що як учасник бойових 
дій також мав можливість пройти лікування 
в одному із санаторіїв ПрАТ «Укрпрофоздо-
ровниці» і вважає це дуже корисною справою 
для захисників нашої країни.
Григорій Осовий розповів про роботу, яку про-
водять профспілки для захисту соціально-еко-
номічних прав трудящих, зокрема реалізації 
права на санаторно-курортне лікування та ди-
тяче оздоровлення. Він повідомив, що за час, 
що минув з початку бойових дій на сході краї-
ни, оздоровчими закладами ФПУ надано допо-
могу більш ніж 5 тис. осіб, і роботу в цьому на-
прямі буде продовжено. За його словами, якщо 
буде відновлено систему санаторно-курортного 
лікування за рахунок коштів фондів соціально-
го страхування, за що наразі борються проф-
спілки, з’явиться можливість надати необхідну 
допомогу ще більшій кількості громадян, у 
тому числі учасникам АТО. Голова ФПУ висло-
вив сподівання, що профспілкам у співпраці з 
Урядом вже до кінця 2017 року вдасться повер-
нути трудящим право на оздоровлення, і путів-
ки стануть доступними для більшого числа 
працівників, які потребують оздоровлення.
«Боротьба за людей ведеться не тільки на бо-
йових позиціях, а й у повсякденному житті», – 
переконаний кавалер ордену «За мужність», 
азербайджанець, який добровольцем пішов за-
хищати українську землю, боєць Нацгвардії 
Відаді Ісрафілов. Він вручив Григорію Осово-
му пам’ятний символ, який привіз з лінії фрон-
ту. А завтра – з новими силами на передову.
У зустрічі взяв участь радник Голови ФПУ  
Сергій Мартинюк.

ЗУСТРІЧ

12 січня у Федерації профспілок 
України відбулася зустріч Голови 
ФПУ Григорія Осового з рядовим до-
бровольчого батальйону імені гене-
рала Кульчицького Національної 
гвардії України Відаді Ісрафіловим.
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Як повідомляє 
Прес-служба Кабі-
нету Міністрів 
України, Прем’єр-

міністр закликав міністер-
ства тримати пріоритет 
вищих заробітних плат 
для українців у центрі ува-
ги протягом 2017 року. 
«Наше завдання на 2017 рік 
– розвиток економіки і ви-
значення засад для підви-
щення заробітної плати 
для українців, якої б сфери 
це не стосувалося», – заува-
жив він.
Глава Уряду доручив мі-
ністерствам сформувати 
чіткі пріоритети, визначи-
ти план дій, щодня спіль-
но з парламентом та коалі-
цією концентруватися на 
прийнятті ефективних рі-
шень. «Наше завдання – 
розвиток економіки, ство-
рення робочих місць, за-
безпечення людям нор-
мальної заробітної плати, 
сплати чесних податків до 
бюджету і перерозподілу 
цих податків від підви-
щення соціальних стан-
дартів. Так має працювати 
формула. Я переконаний у 
тому, що ми заклали всі 
підвалини для того, щоб 
ця формула спрацювала 
успішно», – зауважив Во-
лодимир Гройсман. За 
його словами, зусилля 
Уряду у 2016 році дали змо-
гу стабілізувати ситуацію 
і відновити економічне 
зростання. Це зростання 
мають відчути люди, наго-
лосив Прем’єр-міністр.
Уряд заклав низку умов 
для досягнення ефектив-
ності та результативності 

в багатьох сферах. Так, з 
2017 року вдвічі підвище-
но мінімальну заробітну 
плату – від 1600 до 3200 
грн. «Це перші кроки, які 
ми робимо для відновлен-
ня справедливості по від-
ношенню до працюючих 
громадян України», – за-
значив Глава Уряду.
Також було збільшено 
єдиний тарифний розряд, 
який є основою для нара-
хування заробітної плати 
в бюджетній сфері, і з 1 
січня він становить 1600 
грн. Крім того, прийняті 
рішення дозволили підви-
щити заробітну плату 
вчителям до 50%, лікарям 
– до 30%, у середньому на 
2 тис. грн збільшити заро-
бітну плату для україн-
ських рятувальників, а 
також забезпечити необ-
хідні виплати для інших 
сфер. «Хочу і підтверди-
ти, і запевнити всіх укра-
їнських громадян, що 
Уряд України, я особисто 
як Прем’єр-міністр, у 2017 
році зробимо все від нас 
залежне для того, щоб ви 
відчули позитивні зміни 
у вашому житті. Для нас 
це завдання № 1. Не ма-
ють значення ні статисти-
ка, ні будь-які інші циф-
ри, а лише тільки розу-
міння того, як живуть 
люди, які в них проблеми 
і як допомогти їм ці про-
блеми вирішити. І найго-
ловніше – проводити по-
літику Уряду таким чи-
ном, щоб ці проблеми не 
виникали в майбутньо-
му», – підкреслив 
Прем’єр-міністр.

-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

У кожній області повинна бути 
створена міжвідомча робоча 
група для моніторингу стану 
виконання рішення Уряду 

щодо підвищення мінімальної заро-
бітної плати з 1 січня 2017 року до 3200 
грн та миттєвого реагування на скарги 
громадян про порушення керівниками 
підприємств їхніх трудових прав. «Пе-
ред нами постало абсолютно чітке за-
вдання: щоб рішення Уряду щодо 
підвищення мінімальної заробітної 
плати до 3200 грн було виконане в 
повному обсязі. При цьому не мож-
на допустити жодних маніпуля-
цій, насамперед керівників бю-
джетних установ, щодо переведен-
ня людей на неповний робочий день 
чи, не дай Боже, скорочення. Адже 
кошти, необхідні на фінансування бю-
джетної сфери, в повному обсязі закла-
дені в Державному бюджеті на 2017 
рік», – зазначив віце-прем’єр-міністр 
України, голова Міжвідомчої робочої 
групи Павло Розенко.

Павло Розенко звернувся до пред-
ставників організацій профспілок та 
роботодавців, аби вони спільно з Уря-
дом забезпечили виконання відпо-
відного рішення і в недержавному 
секторі економіки. «У недержавному 
секторі ми маємо спільно з профспіл-
ками і роботодавцями взяти під 
контроль ситуацію. Мінімальна за-
робітна плата працівника не може 
бути нижче 3200 грн на кожному під-
приємстві», – наголосив він.

«Саме у виробничому секторі, де 
питання оплати праці регулюються 
умовами колективних договорів і 
угод, роль профспілок значно зрос-
тає, – зазначив Григорій Осовий. –  

Необхідно посилити громадський 
контроль за виконанням законодав-
ства про підвищення соціальних 
стандартів, щоб не допустити мож-
ливого урізання фондів оплати пра-
ці, скорочень персоналу, переведен-
ня працівників на зменшений режим 
праці і т. ін.». У зв’язку з цим він за-
пропонував, щоб на наступному засі-
данні Міжвідомча робоча група роз-
глянула питання секторально, зокре-
ма в АПК, Міненерговугілля, Мін-
інфраструктури та ЖКГ.

Голова ФПУ акцентував увагу на 
тому, що міністерствам, у підпоряд-
куванні яких перебувають холдинго-
ві компанії, бажано розглянути фі-
нансові плани підприємств стосовно 
належного забезпечення їх фондами 
оплати праці нових соціальних га-
рантій, а в разі потреби дати дору-
чення щодо корегування цих фондів. 
Крім того, він зазначив, що сторони 
Генеральної угоди поки не прийняли 
остаточного рішення щодо розміру 
ставки працівника першого розря-
ду у виробничій сфері, а це питан-
ня сьогодні потребує якнайшвид-
шого вирішення.

У ФПУ вже відбулися робочі на-
ради, за результатами яких член-

ським організаціям рекомендовано 
взяти активну участь у роботі міжві-
домчих робочих груп, що будуть утво-
рені в кожній області для моніторин-
гу ситуації з виконання рішення Уря-
ду щодо підвищення мінімальної за-
робітної плати з 1 січня 2017 року.

Представники профспілок спів-
працюватимуть з Державною інспек-
цією праці, з якою у ФПУ укладено 
меморандум про взаємодію, щоб опе-
ративно реагувати на порушення за-
конодавства.

З метою посилення громадського 
контролю, а також реагування на 
звернення громадян, права яких мо-
жуть бути порушені, працює теле-
фонна гаряча лінія урядового кон-
тактного центру: 1545.

ЗАСІДАННЯ КАБМІНУ

Голова Федерації профспілок України Григорій 
Осовий під час засідання Міжвідомчої робочої гру-
пи із забезпечення реалізації рішень, спрямованих 
на підвищення рівня оплати праці та дотримання 
норм законодавства в частині мінімальної заробіт-
ної плати, заявив про необхідність контролю за ви-
конанням зазначених рішень як на державних під-
приємствах, так і в приватному секторі економіки, 
повідомляє прес-центр ФПУ.

Одне з ключових завдань цього року – це забез-
печення вищих заробітних плат для українців та 
розвитку національної економіки. Про це заявив 
Прем’єр-міністр України Володимир Гройсман, 
відкриваючи засідання Уряду 11 січня.

 ГОЛОВА 
ФПУ ЗАЗНАЧИВ, 

ЩО СТОРОНИ ГЕНЕ-
РАЛЬНОЇ УГОДИ ПОКИ НЕ 

ПРИЙНЯЛИ ОСТАТОЧНОГО РІ-
ШЕННЯ ЩОДО РОЗМІРУ СТАВКИ 
ПРАЦІВНИКА ПЕРШОГО РОЗРЯ-
ДУ У ВИРОБНИЧІЙ СФЕРІ, А ЦЕ 

ПИТАННЯ СЬОГОДНІ ПОТРЕ-
БУЄ ЯКНАЙШВИДШОГО 

ВИРІШЕННЯ.

АКТУАЛЬНО

ГРИГОРІЙ ОСОВИЙ: 
«НЕОБХІДНО ПОСИЛИТИ ГРОМАДСЬКИЙ 

КОНТРОЛЬ ЗА ВИКОНАННЯМ 
ЗАКОНОДАВСТВА ПРО ПІДВИЩЕННЯ 

СОЦІАЛЬНИХ СТАНДАРТІВ»
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Як інформує Правова та тех-
нічна інспекція праці, від-
повідно до статті 6 Закону, 
його дія не поширюється на 

відносини, що виникають під час 
проведення заходів нагляду 
(контро лю) Державною службою 
України з питань праці та її терито-
ріальними органами. Отже, у 2017 
році Держпраці та її територіальні 
органи без обмежень здійснювати-
муть інспекційні перевірки додер-
жання роботодавцями законодав-
ства про працю та охорону праці.

Варто зауважити, що у прийнят-
тя зазначеного Закону саме в такій 
редакції профспілки зробили свій 

внесок. Зокрема, 21 січня 2016 року 
Спільний представницький орган 
об’єднань профспілок звернувся до 
всіх парламентських фракцій у Вер-
ховній Раді України з листом, у яко-
му звернув увагу депутатського 
корпусу на те, що встановлення 
будь-якого мораторію на проведен-
ня перевірок органами державного 
нагляду (контролю) у сфері праці 
призведе до прямого порушення 
норм конвенцій МОП № 81 про ін-
спекцію праці в промисловості й 
торгівлі та № 129 про інспекцію пра-
ці в сільському господарстві. Цими 
документами передбачено, що ін-
спектори праці, забезпечені відпо-
відними документами, які засвідчу-
ють їхні повноваження, мають пра-

во безперешкодно, без попереднього 
повідомлення і в будь-яку годину 
доби заходити на будь-яке підпри-
ємство, що підлягає інспекції.

У зверненні до народних депута-
тів СПО наголошував на тому, що 
дотримання вимог міжнародних 
актів має особливо важливе значен-
ня в контексті виконання Україною 
своїх зобов’язань відповідно до Уго-
ди про асоціацію з ЄС, а саме при-
ведення національного законодав-
ства у повну відповідність з норма-
ми міжнародного права.

Про неприйнятність встановлен-
ня мораторію на перевірки Держ-
праці представники профспілок та-
кож зазначали на комітетських 
слуханнях на тему «Про реалізацію 
в Україні конвенцій МОП № 81 «Про 
інспекцію праці в промисловості й 
торгівлі» та № 129 «Про інспекцію 
праці в сільському господарстві», 
що відбулися у вересні 2016 року.

РИНОК ПРАЦІ

Одним з перших кроків антикризових дій на рин-
ку праці стане реорганізація Державної служби 
зайнятості. Це дозволить звільнити центри за-
йнятості на місцях від адміністративних функцій 
та покращити швидкість і якість надання послуг, 
повідомляє відділ комунікації з громадськістю та 
ЗМІ Державної служби зайнятості.

За словами в. о. голови Державної служби зайнятос-
ті Валерія Ярошенка, Держслужба спільно з Мін-
соцполітики вже завершує розробку законопроек-
ту щодо змін до законів України «Про зайнятість 

населення» та «Про загальнообов’язкове державне соці-
альне страхування на випадок безробіття». Першочерго-
вою зміною до законодавства є перегляд вимог до підхо-
дящої роботи та посилення страхового принципу при 
призначенні допомоги по безробіттю. Такі кроки, наголо-
сив Валерій Ярошенко, допоможуть оперативно запрова-
дити системні зміни в роботі служби.
Держслужба зайнятості протягом 2016 року системно 
впроваджувала організаційні зміни та нові підходи до 
обслуговування клієнтів, що дало позитивні результа-
ти: збільшилась кількість роботодавців, які отримували 
послуги служби, та кількість вакансій у її базі. У 2016 
році кількість пропозицій роботодавців становила май-
же 1 млн робочих місць.
У минулому році запроваджено новий регламент обслу-
говування клієнтів служби, який сформовано в тому чис-
лі виходячи з рекомендацій експертів МОП та ПРООН. 
Це дозволило скоротити середню тривалість пошуку ро-
боти для населення майже на цілий тиждень, а також 
збільшити кількість осіб, які отримали робочі місця ще 
до набуття ними статусу безробітного.
Загалом за сприяння служби зайнятості протягом 2016 
року отримали нову роботу 746 тис. українців, тоді як у 
2015 році цей показник складав 716 тис.

1 січня 2017 року набрав чинності Закон 
України «Про тимчасові особливості здій-
снення заходів державного нагляду (контро-
лю) у сфері господарської діяльності» від 3 
листопада 2016 року, яким до 31 грудня 2017 
року встановлено мораторій на проведення 
відповідними органами планових заходів із 
здійснення державного нагляду (контролю) 
у сфері господарської діяльності.

НА ЧАСІ

НАШІ ЗАРОБІТЧАНИ 
ЗА КОРДОНОМ: ЧИМ 

ДОПОМОЖЕ ЇМ ЩОЙНО 
СТВОРЕНА ПРОФСПІЛКА?

Голова Міжгалузевої 
профспілки україн-
ських працівників у 
Польщі Юрій Карягін і 

його заступник Сусанна Ки-
таєва розповіли журналіс-

там про діяльність проф-
спілки, спрямовану на за-
хист прав наших співвітчиз-
ників, що працюють у Поль-
щі. За окремими даними, та-
ких наразі близько 1 млн 

осіб, і тенденція до зростан-
ня їх кількості зберігати-
меться принаймні до кінця 
року. Профспілка допомагає 
у працевлаштуванні, обсто-
юванні прав працівників на 

гідну зарплату та намага-
ється, щоб українці працю-
вали в Польщі на легальних 
умовах.
Юрій Карягін подякував 
Федерації профспілок 
України за надання постій-
ної методичної та юридич-
ної допомоги в діяльності 
очолюваної ним профспіл-
ки, а також повідомив, що 
Міжгалузева профспілка 
українських працівників у 
Польщі має свої представ-
ництва майже в усіх регіо-
нах України і надає необ-
хідні консультативні по-
слуги тим, хто повернувся 
з Польщі на Батьківщину.

ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ

МОРАТОРІЙ НА ПРОВЕДЕННЯ 
ПЕРЕВІРОК НЕ ПОШИРЮЄТЬСЯ 

НА ДЕРЖПРАЦІ!

-

-
-

-
-

-
-

-
-

КОМЕНТАР

Днями в ІА «Укрінформ» відбулася прес-конференція на тему «Наші заробітчани за кордоном: 
чим допоможе їм щойно створена Міжгалузева профспілка українських працівників у Польщі?».
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Відкриваючи конференцію, ге-
неральний секретар ЄКПГО 
Ян Віллем Гаудріаан схваль-
но відгукнувся про нове пози-

тивне зрушення – повернення проф-
спілок працівників громадського 
сектору Італії, Ірландії та Іспанії до 
колективно-договірного регулюван-
ня та відшкодування частини заро-
бітної плати і соцпакета, втрачених 
унаслідок введення заходів жор-
сткої економії. Також він зазначив, 
що європейські інститути цікавлять-
ся проблемами якісної зайнятості. В 
останньому щорічному огляді еко-
номічного зростання Європейської 
комісії, приміром, двічі згадується 
про важливість цього питання.

Ян Віллем Гаудріаан висловив 
тверду впевненість у тому, що «на-
самперед нам необхідно поліпшити 
якість роботи. Ми повинні домогти-
ся гідного підвищення і відновлення 
скорочених раніше зарплат праців-
ників громадського сектору. Щоб це 
відбулося, ми маємо покласти край 
жорсткій економії та відродити ко-
лективно-договірне регулювання».

За останні роки заходи жорсткої 
економії призвели до скорочення та 
заморожування зарплат більшості 
працівників громадського сектору, 
тому учасники конференції позитив-
но відреагували на новину про ого-
лошення Європейською комісією 
профспілок 2017 року Роком підви-
щення зарплат. Конфедеративний 
секретар ЄКП Естер Лінч поінфор-
мувала, що найближчим часом кон-
федерація розпочне широкомасш-
табну кампанію за підвищення зар-
плати трудящих Європи. Вона вва-
жає, що «працівники мають право на 
підвищення зарплат, що сприятиме 

більш справедливому і стійкому від-
новленню економіки. Йдеться не 
тільки про верхівку, яка вже корис-
тується плодами відновлення, необ-
хідно, щоб свою справедливу частку 
прибутку отримали трудящі, які до-
помогли її створити ».

Виступаючи на конференції, за-
ступник генерального секретаря 
ЄКП Петер Шеррер наголосив на важ-
ливості досягнення конкретних ре-
зультатів у сфері соціального діало-
гу на європейському рівні. Він закли-
кав до тіснішої координації дій ЄКП 
та європейських галузевих федера-
цій профспілок, а також вказав на не-
обхідність чинити тиск на Європей-
ську комісію, щоб змусити виконува-
ти свої зобов’язання щодо підтримки 

соціального діалогу на національно-
му та європейському рівнях.

Учасники конференції також роз-
глянули визначення якісної зайня-
тості, зміни в трудовому законодав-
стві країн Східної Європи, останні 
тенденції в секторі громадського об-
слуговування, проблеми підвищення 
зарплат у секторах з переважанням 
праці жінок, кадрове забезпечення та 
робоче навантаження працівників 
пенітенціарних установ, служб і сек-
тору охорони здоров’я, вплив нестан-
дартної зайнятості на охорону праці 
та боротьбу з нестійкою зайнятістю 
за допомогою соціального діалогу.

Підготовлено Департаментом 
міжнародних зв’язків ФПУ

ШЛЯХ ДО ВДОСКОНАЛЕННЯ

КОНФЕРЕНЦІЯ

У заході взяли участь керівники органів освіти облас-
ті та міста, Черкаського державного технологічно-
го університету, обласного центру зайнятості, об-
ласної організації профспілки працівників будів-

ництва і промисловості будівельних матеріалів, директо-
ри професійно-технічних навчальних закладів мм. Дніпра, 
Одеси та Черкащини.
Колектив закладу привітали начальник управління освіти і 
науки обласної державної адміністрації Валерій Данилев-
ський, заступник директора департаменту гуманітарної по-
літики і освіти Черкаського міськ виконкому Ігор Волошин.
Учасники заходу переглянули презентаційні ролики про 
навчальний заклад і промислове підприємство «ЗІП».
Директор навчального закладу Валентина Молоцило озна-
йомила присутніх з досягненнями колективу, поділилася 
планами на найближче майбутнє, зокрема створення ще од-
ного навчально-практичного центру з професії «монтажник 
санітарно-технічних систем і устаткування» на виконання 
рішення Уряду щодо модернізації вищезазначеної професії.
Навчально-практичний центр з професії «маляр» створено 
з метою забезпечення можливості здобувати професію за 
новітніми технологіями та з використанням сучасних ма-
теріалів торгової марки «Тріора», що є зразком взаємови-
гідних партнерських відносин навчального закладу з ви-
робництвом. У приміщенні центру обладнано 15 мобільних 
робочих місць, встановлено сучасні меблі та стелажі із 
зразками продукції соціальних партнерів – виробників ла-
кофарбової продукції.
Із словами вдячності на адресу соціального партнера звер-
нулася керівник Черкаського міжрегіонального навчаль-
но-практичного центру сучасних будівельних технологій 
Ольга Фурман, висловивши переконання в тому, що лише 
в процесі постійної взаємодії системи освіти із зацікавле-
ними соціальними партнерами можна виконати стратегіч-
ні завдання щодо модернізації освіти.
Від імені керівництва підприємства учасників заходу при-
вітав інженер лакофарбового покриття Євгеній Озарчук, за-
значивши, що саме в новоствореному центрі буде сконцен-
тровано досвід щодо впровадження сучасних технологій з 
декорування поверхонь. На підтвердження його слів учні 
училища виконали майстер-класи з використанням матері-
алів ТМ «Тріора», а сам Євгеній Озарчук продемонстрував 
фрагмент нанесення декору з використанням трафарету.
Директор училища подякувала Євгенію Озарчуку за спри-
яння у створенні центру, присутнім – за участь, побажала 
звершення усіх життєвих задумів, невичерпної енергії та 
творчої наснаги для подальшої плідної праці на благо роз-
витку професійно-технічної освіти.

Профспілка працівників будівництва і 
промисловості будівельних матеріалів України

На конференції Європейської конфедерації профспілок громадського обслуговування 
(ЄКПГО) з питань зайнятості та громадського обслуговування, що відбулася в Брюсселі, 
профспілки закликали поліпшити якість зайнятості працівників громадського сектору та 
його діяльність загалом. У конференції взяли участь понад 120 представників з 30 країн.

ПРОФСПІЛКИ ЗА ЯКІСНУ ЗАЙНЯТІСТЬ 
ПРАЦІВНИКІВ ГРОМАДСЬКОГО ОБСЛУГОВУВАННЯ

У державному навчальному закладі «Чер-
каське вище професійне училище будівель-
них технологій», за підтримки промислового 
підприємства «ЗІП», відбулося відкриття на-
вчально-практичного центру з професії «ма-
ляр» за технологіями торгової марки «Тріора».

ПЕРЕЛІК ПРОФЕСІЙ ЗАГАЛЬНОДЕРЖАВНОГО 
ЗНАЧЕННЯ СЛІД ДОПОВНИТИ

Нині громадянське 
суспільство, трудо-
вий люд України 
очікують на пози-

тивні зміни у всіх сферах 
життя і просування нашої 
держави курсом євроінте-
грації. А щоб це відбулося в 
нашій країні, потрібні ре-
форми, а для їх проведення 

– професійні кадри. Прийня-
та Урядом постанова при-
зведе до зменшення кіль-
кості робітників та фахів-
ців, які вкрай необхідні на 
ринку праці, а також скоро-
чення інженерно-педагогіч-
них працівників, у яких не 
буде іншого виходу, як по-
повнити лави безробітних. 

Та ще й молодь буде обме-
жена в конституційних пра-
вах – здобувати професійну 
освіту та соціально адапту-
ватися в найбільш престиж-
них у цьому розумінні на-
вчальних закладах.
Тому спілчани просять Кабі-
нет Міністрів України при-
слухатися до їхнього голосу 

й доповнити перелік профе-
сій загальнодержавного зна-
чення, а також звертаються 
до Федерації профспілок 
України, Профспілки праців-
ників освіти і науки України 
з проханням підтримати їх.

Валерій МАРЦЕНЮК,
Хмельницька обл.

ПРОПОЗИЦІЯ

Уряд визначив перелік із 19 професій загальнодержавного значення, підготовка яких 
здійснюватиметься в професійно-технічних навчальних закладах за кошти держбюдже-
ту. Про це йдеться в постанові Кабінету Міністрів України від 16 листопада ц. р. Але серед 
цих професій чомусь немає електромонтерів з ремонту та обслуговування електроустат-
кування, газоелектрозварювальників, сантехніків, будівельників, трактористів тощо. А ці 
робітничі професії користуються попитом на державних та комунальних підприємствах.
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Олексій ХАБАТЮК, експерт з питань енергоефективності:

МАРШРУТНА КАРТА 

Можна було б говорити, що 
реформування житлово-кому-
нальної галузі – чергова заба-
ганка політиків, якби не одне 
«але». За нинішніх захмарних 
тарифів енергоефективність – 
реальний порятунок для україн-
ців. Нас ніколи не вчили зміню-
вати поведінку споживання 
енергоресурсів. Справедливо за-
уважив керівник сектору енер-
гетики Офісу ефективного регу-
лювання Олексій Оржель: «На 
тлі показників наших сусідів 
стає очевидним, що Україна 
протягом останніх 25 років дуже 
погано опікувалася питаннями 
енергоємності та енергоефек-
тивності». А можливості Украї-
ни економити енергоресурси ве-
личезні, стверджують експерти, 
близько 9 млрд кубометрів газу 
щорічно! Профільний міністр 
Геннадій Зубко каже, що це по-
казник енергоспоживання такої 
великої країни, як Іспанія. Рів-
нятися до європейських країн 
нам поки зарано. Хоча поперед-
ні підрахунки зробити варто. В 
Україні питоме енергоспожи-
вання на один квадратний метр 
житлової площі у 3–4 рази вище, 
ніж у європейських країнах. 

І ось тільки на 26-му році неза-
лежності влада взялась до «рево-

люційних» перетворень. Хоча 
тут у аналітиків є певний сум-
нів. Може, спершу треба було по-
дбати про утеплення будинків, а 
потім переходити до високих та-
рифів? Хоч як би не було, Уряд 
розробив «маршрутну карту» ре-
формування, керуючись євро-
пейськими директивами.

Перший крок – нові «кому-
нальні» закони: «Про об’єд-
нання співвласників багато-
квартирного будинку (ОСББ)», 
«Про комерційний облік кому-
нальних послуг», «Про житлово-
комунальні послуги» та «Про 
енергоефективність будівель».

Перший закон уже ухвале-
ний, інші чекають свого розгля-
ду в Раді. Другий крок – при-
йняття закону «Про Фонд енер-
гоефективності». Не зайве ко-
ротко проаналізувати нововве-
дення законопроектів. Це уста-
новка лічильників у всіх будин-
ках, обов’язковий енергетичний 
аудит для всіх, сертифікація 
окремих будівель. Якщо необ-
хідні законопроекти будуть 
вчасно ухвалені в парламенті, 
ринок енергоефективності за-
працює вже нинішнього року. 
Якщо вони ще й запрацюють, то 
вже до кінця року всі об’єкти бу-
дівництва й уже зведені будівлі 
повинні пройти аудит енерге-
тичної ефективності. Якщо 

енергоаудит проводитимуть в 
житловій багатоповерхівці, пла-
тити доведеться всім власникам 
квартир. Експерти підрахували, 
що в середньому «обстеження» 
багатоповерхівки може обійти-
ся у 5–12 тис. грн. Сума залежа-
тиме від площі будинку та об-
ладнання, яке використовувати-
ме аудитор. Приміром, родині, 
яка мешкає в будинку на 100 
квартир, за аудит доведеться за-
платити від 50 до 120 грн. На тлі 
чотиризначних цифр у платіж-
них документах це не такі вели-
кі гроші. Хоча для пересічних 
українців не зовсім зрозумілий 
сам термін аудит. Щоб збільши-
ти інтерес до енергетичного 
ауди ту, він повинен бути якіс-
ним, корисним та, головне, має 
бути виконаним у потрібний час 
і в потрібному місці. 

ГРОШІ НА ВІТЕР

Ні для кого не секрет, що жит-
ловий фонд споживає близько 
40% всіх енергоресурсів, а понад 
95% будинків фактично не від-
повідають нормативам та вимо-
гам коефіцієнта термічного опо-
ру. Як результат, багатоквар-
тирні будинки споживають ка-
тастрофічно велику кількість 
енергоресурсів, а зростаючі та-

рифи відчутно вдарили по га-
манцях пересічних громадян.

Так, щорічно 9 млрд кубоме-
трів газу губляться через низь-
ку енергоефективність буді-
вель, ще 2,4 млрд «провисають» 
у системі теплопостачання. 12% 
тепла втрачається через дах, 
20% – вентиляцію, 33% – стіни, 
7% – підвал, 23% – вікна і двері, 
5% – містки холоду, або стики 
стін. Втрати енергоносія в укра-
їнських тепломережах більш 
ніж удвічі перевищують норма-
тивне значення, розмір якого 
становить 13%. Причому в різ-
них містах втрати в мережах 
оцінюються на рівні 25–40%, 
тобто майже половина ресурсу 
не доходить до споживача. 

Просте запитання: як покра-
щити свої житлові умови при іс-

нуючих тарифах? Обмежувати 
себе в комфорті чи, врешті-
решт, розпочати енергоефектив-
ні заходи, щоб використовувати 
стільки, аби жити було зручно?

Поки що в уяві більшості лю-
дей енергоефективність – суто 
технічна галузь, і проблеми в 
ній вирішуються впроваджен-
ням тих чи інших технологій. 
Справді, підвищення енерго-
ефективності, наприклад, жит-
лового будинку передбачає 
його термоізоляцію, встанов-
лення індивідуальних тепло-
вих пунктів та нових лічильни-
ків, заміну вікон на енерго-
ощадні. Але при цьому недо-
статньо лише технічних 
 рішень.  Потрібні й фінансові 
ресурси, які не завжди по кише-
ні  мешканцям.

Нинішнього року запланована масштабна «революція» у сфері жит-
лово-комунального господарства, покликана створити ринок енер-
гоефективності. Чекають свого ухвалення відповідні законопроекти, 
міжнародні інституції погодилися інвестувати в енергоощадність 
України. Якби наша країна зуміла досягти рівня енергоефективності 
Польщі, добробут українців можна було б підвищити у 3,5 раза. Та 
тут одного бажання громадян замало. У нас зазвичай ухвалюються 
правильні закони, але немає надійного механізму їх реалізації. 
Тож чи не переміститься питання енергоефективності у площину 
енергофіктивності? Про це – у головній темі номера. 

Геннадій ЗУБКО, віце-прем’єр-міністр, 
міністр регіонального розвитку та 
будівництва:

ЕНЕРГОЕФЕКТИВНІСТЬ ЧИ ЕНЕРГОФІКТИ
ЧОГО ОЧІКУВАТИ УКРА
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Тетяна БОЙКО, координатор житлово-комунальних 
програм Громадянської мережі «ОПОРА»:

Сергій ПОРОВСЬКИЙ, радник міністра енергетики та 
вугільної промисловості України:

У

Візьмімо утеплення будин-
ку. Кожній квартирі в типовій 
багатоповерхівці доведеться 
на це виділити кілька тисяч 
гривень. «Якщо стіни «діряві», 
потрібно їх ремонтувати. Якщо 
з вікон протяги, потрібно їх за-
мінити. Потрібно визначати 
для конкретного випадку, що 
потребує заміни. А якщо гро-
шей на все вистачає, потрібно 
робити все в комплексі. Це до-
зволить досягти максимально-
го ефекту», – стверджує профе-
сійний енергетичний аудитор 
Сергій Свистюк. На його пере-
конання, після всіх заходів з 
термомодернізації енергоспо-
живання будинку може скоро-
титися в 1,5–2 рази.

Років 5 тому почалася мода 
на «латкове» утеплення фаса-

дів багатоповерхового будин-
ку. Це коли утеплюється не 
весь фасад, а лише окремі 
квартири. Точніше, той, хто 
зміг профінансувати таке «уте-
плення». Тепер фахівці переко-
нують, що таке утеплення ма-
лоефективне. Фактичного зни-
ження енергоємності не відбу-
лося. Це, за великим рахун-
ком, гроші на вітер. 

Загалом розмір інвестицій, 
необхідних для енергомодер-
нізації житлового сектору, 
експерти оцінюють у суму по-
над 800 млрд грн. По суті, це 
два річних бюджети, тож ле-
вову частку витрат мають взя-
ти на себе приватні інвестори 
та домогосподарства. Аналі-
тики переконують, що таки 
варто витратити один раз ко-

шти на те, щоб зробити свій 
будинок енергоефективним, 
аніж викидати гроші за спо-
житі послуги.

ТЕРИТОРІЯ ДОТАЦІЙ

Субсидії для споживачів 
енергоресурсів і відсутність 
інвестицій не дозволяють кра-
їні модернізувати енергетич-
ну сферу. Про таке заявляють 
експерти енергетичного рин-
ку. Мешканці індивідуальних 
будинків, які отримували суб-
сидію від держави, спожива-
ли на 73% газу більше за тих, 
кому субсидії не дісталося. У 
багатоквартирних будинках 
ситуація дещо інша: субсиді-
анти споживали на 23% газу 
більше, ніж ті, хто сповна 
сплачував рахунки. 

Діюча система субсидій, 
вважає представник ЄБРР 
Сергій Маслюченко, гальмує 
процес запровадження захо-
дів з енергоефективності. «З 
одного боку, стверджує екс-
перт, субсидії фактично стали 
пом’якшувальною подушкою, 
яка не дозволила населенню 
відчути повною мірою тариф-
но-ціновий шок. З іншого ж 
боку, ця «подушка» стала тим 
самим демотиватором для 
скорочення споживання».

Тому для того, щоб держа-
ва скоротила обсяг пільг, їй 
вигідно поділитися еконо-
мією і зробити субсидіантів 
партнерами, а не байдужими 
спостерігачами, які сприйма-
ють енергію як даність. Нині 
величезні суми державних ко-
штів спрямовуються не на мо-
дернізацію, а на підтримку зу-
божілого населення. Відтак 
Україна перетворилася на 
масштабну територію держав-
них дотацій. На субсидії виді-
ляється у 80(!) разів більше ко-

штів, аніж на енергоощадні 
програми. 

Що пропонують експерти, 
аби збалансувати цю диспро-
порцію? На переконання біль-
шості аналітиків, систему при-
значення субсидій треба 
ускладнити. До того ж, у мемо-
рандумі МВФ Україна взяла на 
себе зобов’язання переглянути 
формулу нарахування знижки 
на комунальні тарифи.

«Дуже спрощений доступ 
до субсидій, враховуються 
тільки доходи, і єдина пере-
шкода – покупка від 50 тис. 
грн. Не враховується майно, 
скільки машин, яхт, спосіб 
життя, доходи від депозитів. 
Тобто це дуже суб’єктивні 
умови. Багато громадян зло-
вживають цим», – впевнена 
експерт з питань соціальної 
політики Інституту соціаль-
но-економічних досліджень 
Маріанна Онуфрик.

В Уряді теж замислились 
над скороченням фінансуван-
ня субсидій. Це станеться за 
умови, якщо частина будинків 
здійснить термомодернізацію 
і буде менше витрачати енерго-
ресурсів. «Замість субсидій, які 
консервують бідність, пропо-
нуємо громадянам допомогу 
на персональну енергоефектив-
ність і економічний успіх», – за-
явив на презентації закону 
«Про Фонд енергоефективнос-
ті» Геннадій Зубко. Однак екс-
перти такій декларативній за-
яві не дуже довіряють. Якби 
держава мала на меті дати 
можливість людям економити, 
то вже давно встановила б 
скрізь лічильники. Якби була 
політична воля на найвищому 
рівні, це уже б зробили й заоща-
джували гроші та енергоносії. 
Поки що ми чуємо тільки заяви 
від влади, а реальних кроків не 
бачимо, переконують аналіти-
ки енергетичного ринку.

18 млрд 
куб.м

ГАЗУ СПАЛЮ-
ЮТЬ ЩОРІЧНО 

НА ПОТРЕБИ 
НАСЕЛЕННЯ В 

УКРАЇНІ.

64,5 млрд 
грн

БУЛО ВИДІЛЕНО ТІЛЬКИ 
В 2015–2016 РОКАХ НА 
ДЕРЖАВНУ ПРОГРАМУ 
СУБСИДІЙ, А НА ЕНЕР-

ГОЗБЕРІГАЮЧІ ПРОГРА-
МИ – У 80 РАЗІВ МЕНШЕ.

На 11,4 
млрд куб.м 

ЩОРОКУ ДОЗВОЛИТЬ 
СКОРОЧУВАТИ 

СПОЖИВАННЯ ГАЗУ 
РЕАЛІЗАЦІЯ ПРОЕКТІВ З 
ЕНЕРГОЕФЕКТИВНОСТІ.

ИВНІСТЬ: 
АЇНІ?

ДОЧЕКАЄМОСЯ 
КВІТНЯ
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«ПРОФСПІЛКА ПРОХОДИТЬ 
ЧЕРЕЗ УСЕ МОЄ ЖИТТЯ»

Для голови профспілкового 
комітету працівників Націо-
нального університету «Львів-
ська політехніка» Володимира 
Гайдука минулий 2016-й був 
доволі знаковим: особистий 
ювілей співпав навіть у місяці – 
грудні – з ювілеєм рідного 
вишу. Цього ж року зробив сам 
собі чудовий презент: устиг, 
крім виконання доволі непро-
стих і рутинних справ на робо-
ті, в сім’ї, де його щодня чекає 
дружина-однодумець Ірина, 
колишня голова Шевченків-
ської районної організації осві-
тянської профспілки, син і 
шестеро онуків, творчо напра-
цювати та видати п’яту збірку 
поезій «На берегах надії». 

На нараду були запрошені також директор офісу 
реформ Василь Невмержицький, радник голови 
обласної ради Петро Рудницький, заступник ди-
ректора департаменту праці та соціального за-

хисту населення Житомирської облдержадміністрації 
Світлана Бойм.
Учасники обговорили такі актуальні питання: правові ас-
пекти та законодавчо-нормативна база процесу децентра-
лізації влади й створення об’єднаних територіальних гро-
мад; дотримання діючого законодавства щодо збережен-
ня мережі соціально-культурної сфери та забезпечення 
законності в трудових відносинах людей праці; колектив-
ний договір, угода – основа соціального діалогу із забез-
печення належного захисту прав працівників на безпечні 
і здорові умови праці та їх соціальний захист в умовах 
створення об’єднаних територіальних громад; діяльність 
профспілкових організацій в умовах децентралізації вла-
ди та створення об’єднаних територіальних громад.
За результатами проведення наради готується підсумко-
ве звернення, яке буде направлено до обласної ради та 
обл держадміністрації.

Вл. інф. ФПО

На державному підприємстві «Спеціалізоване 
лісогосподарське агропромислове підприєм-
ство Камінь-Каширськагроліс» відбулася ви-
борна профспілкова конференція, на якій 
було обрано нового голову, членів профспіл-
кового комітету та ревізійної комісії.

Роль профспілкових об’єднань важко переоцінити. 
Усі завдання, що постали перед ними, об’єднані єди-
ною метою – захистити інтереси працівників. Що-
правда, виконувати ці завдання вдається за умови 

тісної співпраці з керівництвом колективу. «Де є розуміння, 
не забариться й результат», – зазначив директор ДП СЛАП 
«Камінь-Каширськагроліс» Олександр Грицай. Цими сло-
вами керівник побажав успіхів у роботі новообраному голо-
ві профспілкового комітету, яким став провідний інженер з 
лісозаготівель Володимир Мартинюк. 
Виступаючи перед присутніми, голова обласної організації 
профспілки працівників лісового господарства Павло Маті-
юк нагадав, що до цього часу профактив підприємства пере-
бував у стані, так би мовити, застою. Організацію не було 
навіть зареєстровано, не кажучи вже про якусь роботу… 
«Сподіваюся, – зазначив він, – новообраний керівний склад 
профактиву наздожене усю згаяну роботу попередників і 
обере тверду позицію щодо інтересів людини праці».

Прес-центр ФПО

11 січня Федерація профспілок Житомирської 
області провела нараду з питань децентраліза-
ції влади та створення об’єднаних територіаль-
них громад за участю голів обласних профспіл-
кових організацій.

ЖИТОМИРЩИНА

ВОЛИНЬ

ЯК ДІЯТИ В УМОВАХ 
ДЕЦЕНТРАЛІЗАЦІЇ 

ВЛАДИ?

НОВИЙ СТАРТ  
У РОБОТІ ПРОФАКТИВУ

Володимир Гайдук каже, що 
сумнівався, чи включати до 
збірки п’ятий розділ «Лицем 
до людей». Що ж, добре, що у 

Володимирові-поетові переміг праг-
матичний громадський діяч. Тож 
ми із задоволенням читаємо добрі 
слова віншування уважного голови 
профспілкової організації: професо-
ру «Михайлові Яцуну – на 80», «Вчи-
телеві», бухгалтеру профкому «Зо-
ряні Сологуб – на уродини», своєму 
заступнику, багатолітньому ди-
ректору інституту енергетики, 
професору вишу «Михайло-
ві Олійнику – на уродини» 
і «Вправному музикан-
тові брату Ігореві Грин-
чишину».

Для нього, уро-
дженця м. Бучач, ви-
пускника звичайної 
середньої та худож-
ньої школи Тернопіль-
щини, знаковий для 
Галичини вищий на-
вчальний заклад став 
знаковим особисто: в коле-
гах і в друзях, у житті, в яко-
му зумів поєднати «фізика і лі-
рика», реалізувати свою багато-
гранну особистість...

Після успішного, з «червоним» ди-
пломом, закінчення вельми «технар-
ського» електромеханічного факуль-
тету отримав право вибору: інжене-
ра-енергетика цеху Тернопільського 
комбайнового заводу з подальшим 
отриманням житла чи інженера ла-
бораторії «Львівської політехніки» 
без таких побутових перспектив… 
Володимир Гайдук обрав роботу в 
своїй альма-матер. Тут, паралельно 
з науково-прикладною працею, по-
чав своє стрімке сходження в гро-
мадській професійній організації. 
Вже на третьому курсі був обраний 
заступником голови студентського 
профбюро, через 2 роки став лідером 
молодіжної громадської професій-
ної організації вишу. Такі ж сходини 

пройшов і в профспілковій організа-
ції працівників «Львівської політех-
ніки». Згадує про своїх колег-профлі-
дерів Клима Синенького, Степана 
Процика, Ореста Кунтового, з якими 
пройшов важливі етапи життя – від 
студентських трудових загонів до 
спорудження оздоровчих баз. Вдяч-
ний колишньому голові профкому 
Миронові Білику, що потурбувався 
про нього, тоді аспіранта, в отриман-
ні даху над головою в гуртожитку. 
Мабуть, сам Володимир Григорович 

на все життя закарбував не лише в 
своїй пам’яті, а й у планах роботи 
важливість помешкання. Хоч які б, 
як кажуть, важкі часи не були, а проф-
ком під його керівництвом подбав, 
щоб дві сотні працівників універси-
тету отримали житло. Семеро діста-
ли помешкання буквально нещодав-
но. В цьому сенсі, створивши житло-
вий кооператив, працюють і на рік 
майбутній. Вважає це найбільшим 
досягненням первинної організації 
профспілки, її конструктивного діа-
логу з роботодавцем. З оздоровлення 
спілчан, як правило, в обласній орга-
нізації освітянської профспілки «По-
літехніки» тримають першість, зна-
чно здешевлюють путівки своїм 
спілчанам і їхнім дітям. 

Проте не все в громадській роботі 
дається просто та гладко. В недав-
ньому інтерв’ю відомому на Львів-
щині журналісту Борису Козлов-
ському визнав: важко йде реалізація 
вимоги профорганізації до адміні-
страції вишу, щоб основною формою 
прийому на роботу були довгостро-
кові договори, а не річні, що трима-
ють працівника на короткому повід-
ку і є в багатьох аспектах порушен-
ням трудового законодавства.

Попри те, як каже сам Володи-
мир Григорович: «Профспілка про-
ходить через все моє життя» (ба, на-
віть тесть із цієї когорти – довголіт-
ній колишній фінансовий інспектор 
обласної організації галузевої осві-
тянської профспілки). 

Ще в школі захопився футболом, 
у первинці «Політехніки» тривалий 
час відповідав за розвиток спорту, 
ніколи не полишав і не полишає за-
няття тенісом та бадмінтоном, і сьо-
годні є членом Львівського клубу 
ветеранів бадмінтону, що підтри-
мує зв’язки з багатьма такими ж в 
Україні і за кордоном.

Свою альма-матер – улюблене 
місце навчання та праці – в усі часи 
згадує як провідний виш України. 
Працював тут проректором із соці-
альних питань, успішно написав на-
укову працю.

Це лише фрагменти змістовного, 
активного життя профспілкового 
лідера «Львівської політехніки». 
Корені його життєвої енергетики, 
вважає ювіляр, у генах, у родинно-
му вихованні. Мама була дуже ак-
тивною, комунікабельною люди-
ною. Духом пішов у дідуся по бать-
ківській лінії, котрий теж любив до-
помогти людям, був із заможної  
родини. 

Його, Володимира Гайдука, жит-
тєве кредо: у роботі немає дрібниць, 
а з людьми – особливо. Так намага-
ється жити і працювати – із самовід-
дачею. Енергії Вам на добрі справи!

Ольга ЛОБАРЧУК
Фото автора

ЛЬВІВЩИНА

 
ЖИТТЄВЕ 

КРЕДО ГОЛОВИ 
ПРОФСПІЛКОВО-

ГО КОМІТЕТУ «ЛЬВІВ-
СЬКОЇ ПОЛІТЕХНІКИ» 

ВОЛОДИМИРА ГАЙДУКА: 
У РОБОТІ НЕМАЄ ДРІБ-

НИЦЬ, А З ЛЮДЬМИ –  
ОСОБЛИВО.



ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 3
19 січня 2017

11РЕГІОНИ

Саме ця проблема стала основною темою обговорення 
для учасників пленуму обласного комітету профспілки 
працівників культури, на порядок денний якого винесено 
питання реалізації Стратегії діяльності Федерації проф-
спілок України на 2016–2021 роки «Європейський вибір».

Ці слова повною мі-
рою стосуються не 
тільки педагогів, 
які нині працюють 

у закладах освіти та, зо-
крема, Бердичівському 
міському ліцеї № 15, а й 
тих ветеранів педагогіч-
ної праці, котрі вже на за-
служеному відпочинку. 
Це люди, на яких ми за-
вжди рівняємося, які для 
нас є взірцем у всьому. 
Тому профспілкова орга-
нізація БМЛ № 15 на чолі з 
директором Вандою Іва-
сюк і головою первинної 
профорганізації Наталією 
Рибачук – делегатом VІІ 
з’їзду ФПУ, їхніми заступ-
никами Ніною Миронець, 
Іриною Петриченко, Ната-
лією Єдіновою, постійно 
працюють над тим, аби 
робити тільки корисні та 
добрі справи. Їхній девіз-
заповідь: «Роби всім до-
бро, і воно перетвориться 
на любов, пошану до тебе» 
є вимогою самих педаго-
гів, нормою життя проф-
спілкової організації. 
Одним з пріоритетних на-
прямів діяльності проф-
організації є надання до-
помоги ветеранам, одино-
ким громадянам похило-
го віку, учасникам Другої 
світової війни, вчителям 
ліцею, які перебувають на 
заслуженому відпочинку. 
Вони цього потребують 
найбільше. Саме тут на 
допомогу приходять пер-
винка, учні ліцею із своїм 
щирим бажанням підтри-
мати та захистити. Тож 
протягом року в закладі 
проводять акції «Ветеран 
живе поруч!», «Допомога – 
сила!», «Операція «Неза-
будка» та ін. 
1 жовтня минулого року в 
ліцеї відбулося святку-
вання дня ветеранів і лю-
дей похилого віку, адже 
цей день – не лише мож-
ливість нагадати про за-

гальнолюдський 
обов’язок бути турботли-
вими і милосердними до 
найповажнішої частини 
суспільства. Це і привід 
для роздумів щодо по-
дальшої долі людства, 
культури, взаємозв’язку 
поколінь. Ліцеїсти, осві-
тяни – члени профспілки з 
ентузіазмом долучилися 
до відзначення цього свя-
та. В ліцеї проводилась 
акція «Поспішайте твори-
ти добро!», в рамках якої 
класні керівники із свої-
ми учнями вітали вчите-
лів-пенсіонерів удома. 
Завдяки плідній співпра-
ці Управління освіти на 
чолі з тимчасовим вико-
нувачем обов’язків на-
чальника Світланою Ба-
сюк, профспілкової орга-
нізації ліцею та міської 
профспілки працівників 
освіти і науки на чолі з 
Анжелою Цвєтковою вчи-
телі-пенсіонери отриму-
ють матеріальну допомо-
гу, подарунки, передпла-
ту періодичних видань, 
відвідують зустрічі з про-
відними спеціалістами. А 
ще кожного року спілча-
ни Бердичівського місь-
кого ліцею № 15 подоро-
жують містами України. 
Крім того, у важкі момен-
ти життя, коли потрібна 
допомога товаришів і ко-
лег, профком організовує 
збір коштів на операції, лі-
кування важких хвороб, 
поховання рідних і близь-
ких. Значну підтримку на-
дають і міський голова 
Бердичева Василь Мазур, 
його заступник Валентина 
Адаменко, т. в. о. началь-
ника міського управління 
освіти Світлана Басюк.

Марина ПАНЧУК,
член профспілкової 

організації СЗОШ № 1
ім. Т.Г. Шевченка,  

м. Бердичів

Гордістю 
Бердичів-
ського місь-
кого ліцею 
№ 15 є пе-
дагоги, ад-
міністрація, 
первинна 
профспіл-
кова органі-
зація, адже 
вони обрали нелегку, але відповідальну 
стежину в своєму житті – виховання під-
ростаючого покоління, яке у ХХІ столітті 
творитиме історію нашої країни. 

ЖИТОМИРЩИНА

НАША ГОРДІСТЬ – 
КАДРИ

ЯК ДІЄ СОЦІАЛЬНИЙ ДІАЛОГ?
ЗАКАРПАТТЯ   

Виступаючи на засідан-
ні, голова обласної 
проф організації Ната-
лія Товтин підкресли-

ла, що здійснення на практиці 
соціального діалогу в галузі, 
незважаючи на обмежене фі-
нансування, економію бю-
джетних коштів, допомагає у 
вирішенні соціально-еконо-
мічних питань. Основою цього 
є колективна угода між управ-
лінням культури Закарпат-
ської облдержадміністрації та 
обкомом профспілки праців-
ників культури на 2015–2018 
роки, колдоговори на місцях. 
Завдяки зусиллям профоргані-
зацій та їх соціальних партне-
рів здійснюється постійний 
контроль за реалізацією кон-
ституційного права працівни-
ків на отримання у встановле-

ні терміни і в повному обсязі 
зарплати, збереженням мере-
жі установ і закладів культу-
ри, забезпеченням дотримання 
норм трудового законодавства 
у ході впровадження контракт-
ної форми трудового договору 
в сфері культури тощо. 
Нині важливе завдання проф-
спілки – співпраця з депутата-
ми всіх рівнів при прийнятті 
місцевих бюджетів на 2017 
рік, аби не допустити змен-
шення асигнувань на культу-
ру і спорт, доплат і надбавок 
працівникам закладів культу-
ри, визначених на державно-
му рівні, незаконного закрит-
тя закладів. У разі виявлення 
таких фактів галузева проф-
спілка даватиме їм належну 
оцінку, домагатиметься їх 
усунення. 

Інший важливий напрям робо-
ти полягає в конструктивній 
співпраці у ході децентраліза-
ції з об’єднаними територіаль-
ними громадами – через ко-
лективно-договірне врегулю-
вання впливати на свідомість 
місцевої влади, її ставлення 
до сфери культури та праців-
ників. За словами профлідера 
галузі, це докладно обговорю-
валося на галузевому всеукра-
їнському семінарі-тренінгу, 
що відбувся в м. Львові. Зокре-
ма, заслуговує на увагу пре-
зентація нової моделі колек-
тивного договору, що чітко ви-
значає зобов’язання та відпо-
відальність сторін соціально-
го діалогу в умовах децентра-
лізації. 
На фінансовій звітності проф-
організацій акцентувала ува-

гу присутніх на засіданні пре-
зидії головний бухгалтер об-
ласної профорганізації пра-
цівників культури Світлана 
Кузич. 
На закінчення Наталія Тов-
тин вручила нагрудний знак 
Федерації профспілок Украї-
ни «Профспілкова відзнака» 
за активну громадську робо-
ту члену президії обкому 
профспілки Леонтію Ленар-
ту. Подяку управління куль-
тури Закарпатської ОДА за 
співпрацю отримала голова 
Берегівського райкому проф-
спілки працівників культу-
ри Єва Варга, яку їй вручила 
начальник управління куль-
тури ОДА Вікторія Фролова. 

Сергій БАРАНЧИКОВ
Фото автора

На розширеному засіданні президії Закарпатської обласної профспілкової організації праців-
ників культури розглянуто питання «Про роботу профспілкових організацій працівників куль-
тури щодо захисту трудових прав та соціально-економічних інтересів членів профспілки».

Доповідач, перший заступник 
голови РПО та член президії 
Володимир Уєвич, окреслив 
роль профспілок у забезпечен-

ні трудових прав і соціально-економіч-
них інтересів людини праці. В нинішніх 
умовах захист прав та інтересів спілчан 
значною мірою залежить від ефективної 
взаємодії соціальних партнерів – влади, 
роботодавців і профспілок. Саме згідно 
цих принципів профспілки намагалися 
будувати відносини на обласному рівні. 
Завдяки територіальній угоді на 2016 рік 
профспілкам вдалося домогтися того, 
що середня зарплата в економіці області 
за 10 місяців 2016 року зросла на 25%. Але 
таке незначне поліпшення аж ніяк не 
компенсувало багатократне підвищення 
цін на житлово-комунальні послуги, не-
впинний ріст інфляції.

Тому поряд з удосконаленням соціаль-
ного діалогу профспілки протиставили 
такій політиці тиск і громадський конт-

роль над владою та її очільниками. Так, 
завдяки Всеукраїнському маршу протес-
ту 6 липня 2016 року, в якому взяли участь 
близько 500 представників профспілок 
Прикарпаття, вдалося дещо зрушити з 
місця соціальний діалог на національно-
му рівні. Після тривалого зволікання 
Урядом була підписана Генеральна угода 
на 2016–2017 роки. Кабміном внесено змі-
ни до Державного бюджету, де запропо-
новано збільшити мінімальну зарплату 
з 1 січня 2017 року вдвічі, довівши її роз-
мір до 3200 грн, що було затверджено Вер-
ховною Радою України.

Проте не все, що пропонували проф-
спілки, ввійшло до тексту Генеральної 
угоди. Тому наступні дії наймасовішої 
громадської організації – домогтися на-
ближення оплати праці до європейських 
стандартів.

На пленумі порушувалися важливі пи-
тання щодо збереження закладів культу-
ри в нинішніх умовах. Голова обкому га-
лузевої профспілки Богдан Бойчук у сво-
єму виступі зосередив увагу на здійсненні 

децентралізації – системі управління, при 
якій частина функцій центральної влади 
передається місцевим органам самовря-
дування. На думку Богдана Бойчука та 
інших учасників пленуму, утворення 
об’єднаних територіальних громад нега-
тивно позначається на функціонуванні 
закладів культури Прикарпаття, призво-
дить до так званої їх «оптимізації», тобто 
скорочення. Висловлювалися побоюван-
ня, що окремі з цих закладів, передусім 
школи мистецтв, у такому разі взагалі 
припинять роботу, оскільки в об’єднаної 
громади не буде коштів для їх утримання. 

У прийнятій постанові рекомендовано 
активізувати діяльність профспілок 
щодо невиправданого закриття закладів 
та установ культури при створенні ОТГ. 
З цією метою необхідно забезпечити 
участь голів районних, міських профор-
ганізацій у роботі консультативно-дорад-
чих органів райдержадміністрацій і 
міськ виконкомів з питань соціально-еко-
номічних та трудових відносин у сфері 
культури, фізкультури і спорту, діяль-
ності ЗМІ. Словом, у виступах учасників 
пленуму висловлювалась одностайна 
думка: не допустити руйнування духо-
вної сфери.

Тарас ГРОСЕВИЧ

УБЕРЕГТИ 
ДУХОВНУ СФЕРУ 

ВІД РУЙНАЦІЇ 

ІВАНО-ФРАНКІВЩИНА
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Відповідно до ст. 43 Конституції 
України кожен громадянин має 
право на працю та належні, безпеч-
ні і здорові її умови, на заробітну 

плату, не нижчу від визначеної законом. 
Громадянам також гарантується захист від 
незаконного звільнення та право на своє-
часне одержання винагороди за працю.

У ст. 21 Кодексу законів про працю 
України (КЗпПУ), якою визначено понят-
тя трудового договору, зазначено, що пра-
цівник зобов’язується виконувати робо-
ту, визначену трудовим договором, з 
підляганням внутрішньому трудово-
му розпорядку.

Ст. 142 КЗпП України передбачає, 
що трудовий розпорядок на підпри-
ємствах, в установах, організаціях 
визначається правилами внутріш-
нього трудового розпорядку, які 
затверджуються трудовими колек-
тивами за поданням власника або 
уповноваженого ним органу та ви-
борного органу первинної профорга-
нізації (профспілкового представника) 
на підставі типових правил. У деяких га-
лузях народного господарства для окре-
мих категорій працівників діють статути 
і положення про дисципліну.

Правила внутрішнього трудового роз-
порядку складаються в письмовій формі 
через те, що вони вважаються документом 
з організації процесів управління.

Крім того, ст. 29 КЗпП України прямо 
вимагає, щоб до початку роботи за трудо-
вим договором власник або уповноваже-
ний ним орган ознайомив працівника з 
правилами внутрішнього трудового розпо-
рядку та колдоговором.

Ст. 57 КЗпПУ передбачено, що час по-
чатку та закінчення щоденної роботи (змі-
ни) визначається правилами внутрішнього 
трудового розпорядку і графіками зміннос-
ті відповідно до законодавства.

Основним нормативним актом, що ре-
гулює питання дисципліни праці та орга-
нізації внутрішнього трудового розпоряд-
ку на підприємстві, є етапові правила вну-
трішнього трудового розпорядку для робіт-

ників і службовців підприємств, установ, 
організацій.

Загалом у правилах внутрішнього тру-
дового розпорядку мають бути врегльовані 
такі питання:

– загальні положення (мета цих правил 
та їх застосування, на кого вони поширю-
ються, в яких випадках переглядаються та 
інша загальна інформація);

– порядок прийняття на роботу та 
звільнення з роботи працівників (перелік 
документів, які працівник має подати 
при влаштуванні на роботу, опис проце-
дури оформлення прийому та звільнення 
працівників, переведення їх на іншу по-
стійну роботу, умови і строк випробуван-
ня, підстави припинення трудового дого-
вору тощо);

– основні права й обов’язки працівників;
– основні права й обов’язки роботодавця;

– робочий час і час відпочинку (час по-
чатку і закінчення робочого дня (змі-

ни), обідньої перерви, тривалість ро-
бочого дня (зміни) та робочого тиж-

ня, вихідні дні, перелік посад пра-
цівників з ненормованим робо-
чим днем (якщо такі є на підпри-
ємстві), тривалість і підстави на-
дання щорічних відпусток);

– періодичність і строки ви-
дачі заробітної плати;

– заохочення за успіхи в роботі 
(порядок застосування заходів мо-

рального та матеріального заохо-
чення);
– відповідальність працівників за по-

рушення трудової дисципліни (перелік 
порушень, за які передбачено дисциплі-
нарні стягнення та порядок їх застосу-
вання).

Крім того, в правилах внутрішнього 
трудового розпорядку можуть міститися 
відомості про порядок використання 
службових телефонів і автомобілів, опла-
ти за користування ними, а також прави-
ла комунікації працівників (тобто прави-
ла корпоративної поведінки).

На підставі типових правил розробля-
ються правила внутрішнього трудового 
розпорядку з урахуванням умов праці да-
ного підприємства.

Разом з правилами внутрішнього тру-
дового розпорядку може бути розроблене 
і положення про персонал. Цей документ 
відображає питання професійного і соці-
ального розвитку трудового колективу, 
його відносин з адміністрацією, гаранто-
ваності зайнятості персоналу тощо.

Що таке правила внутрішньо-
го трудового розпорядку? Хто 
їх розробляє та затверджує?

ПРАВИЛА ВНУТРІШНЬОГО 
ТРУДОВОГО РОЗПОРЯДКУ

ВИРОБНИЧА ДИСЦИПЛІНА

ПІДСТАВИ ДЛЯ ВСТАНОВЛЕННЯ 
НЕПОВНОГО РОБОЧОГО ЧАСУ 

Відповідно до ч. 1 ст. 50 КЗпПУ тривалість робочого 
часу працівників не може перевищувати 40 годин на 
тиждень. Ця норма не може бути збільшена ні колек-
тивним, ні трудовим договором.

На конкретному підприємстві, в установі, організації неза-
лежно від форми власності і виду діяльності зазначена 
вище тривалість робочого часу реалізується шляхом уста-
новлення режиму робочого часу правилами внутрішнього 
трудового розпорядку (локальним нормативним актом, 
який відповідно до ст. 142 КЗпПУ затверджується трудовим 
колективом за поданням роботодавця і виборного органу 

первинної профспілкової 
організації (профспілково-
го представника). Це може 
бути п’яти- або шестиденний робочий тиждень з відповід-
ною тривалістю робочого дня.
У межах нормативної тривалості робочого часу законодав-
ство допускає за певних умов можливість установлення ро-
ботодавцем неповного робочого часу:
– неповного робочого дня;
– неповного робочого тижня;
– неповного робочого дня при неповному робочому тижні.

РЕЖИМ ПРАЦІ

За яких умов на підприємстві може встановлюватися режим 
неповного робочого часу? 

І

Який порядок видачі працівникам довідок 
про роботу та заробітну плату, і яку відпо-
відальність несуть роботодавці у випадку 
ненадання цих документів?

Відповідно до ст. 49 КЗпПУ власник або уповно-
важений ним орган зобов’язаний видати пра-
цівникові на його вимогу довідку про його ро-

боту на даному підприємстві, в установі, організації 
із зазначенням спеціальності, кваліфікації, посади, 
часу роботи і розміру заробітної плати.
Порядком обчислення середньої заробітної плати 
(доходу, грошового забезпечення) для розрахунку 
виплат за загальнообов’язковим державним соці-
альним страхуванням, затвердженим постановою 
Кабінету Міністрів України від 26 вересня 2001 року 
№ 1266 (в редакції постанови Кабінету Міністрів 
України від 26 червня 2015 року № 439) (Порядок 
№ 1266) встановлено форму довідки про заробітну 
плату (грошове забезпечення, винагороду за цивіль-
но-правовим договором) для розрахунку виплат за 
загальнообов’язковим державним соціальним стра-
хуванням.
Порядок № 1266 визначає механізм обчислення се-
редньої зарплати (доходу, грошового забезпечення) 
для розрахунку виплат за загальнообов’язковим 
державним соціальним страхуванням на випадок 
безробіття, від нещасного випадку на виробництві 
та професійного захворювання, які спричинили 
втрату працездатності, у зв’язку з тимчасовою втра-
тою працездатності, у разі настання страхового ви-
падку, а також оплати перших п’яти днів тимчасо-
вої непрацездатності за рахунок коштів підприєм-
ства, установи, організації або фізичної особи, яка 
використовує працю найманих працівників.
За ненадання довідки на звернення громадян перед-
бачена адміністративна відповідальність за ст. 41 
Кодексу України про адміністративні правопору-
шення. Так, порушення встановлених термінів ви-
плати пенсій, стипендій, зарплати, виплата їх не в 
повному обсязі, порушення терміну надання поса-
довими особами підприємств, установ, організацій 
незалежно від форми власності та фізичними особа-
ми – підприємцями працівникам, у тому числі ко-
лишнім, на їхню вимогу документів стосовно їхньої 
трудової діяльності на даному підприємстві, в уста-
нові, організації чи у фізичної особи – підприємця, 
необхідних для призначення пенсії (про стаж, зар-
плату тощо), відповідно до ЗУ «Про звернення гро-
мадян», або надання зазначених документів, що міс-
тять недостовірні дані, порушення терміну прове-
дення атестації робочих місць за умовами праці та 
порядку її проведення, а також інші порушення ви-
мог законодавства про працю тягнуть за собою на-
кладення штрафу на посадових осіб підприємств, 
установ і організацій незалежно від форми власнос-
ті та громадян – суб’єктів підприємницької діяль-
ності від 30 до 100 неоподатковуваних мінімумів до-
ходів громадян.

ВИДАЧА ПРАЦІВНИКОВІ 
ДОВІДКИ ПРО РОБОТУ  
ТА ЗАРОБІТНУ ПЛАТУ

ОТРИМАННЯ ДОКУМЕНТА

 
ПРАВИЛА ВНУ-

ТРІШНЬОГО ТРУДОВО-
ГО РОЗПОРЯДКУ – ЦЕ РОЗ-

РОБЛЕНИЙ РОБОТОДАВЦЕМ У 
ВСТАНОВЛЕНОМУ ПОРЯДКУ ДО-

КУМЕНТ, ЯКИЙ РЕГЛАМЕНТУЄ ОРГА-
НІЗАЦІЮ ПРАЦІ І ЗА ДОПОМОГОЮ 

ЯКОГО ПІДПРИЄМСТВО ЗАБЕЗ-
ПЕЧУЄ ДОТРИМАННЯ ТРУДОВОЇ 

ДИСЦИПЛІНИ ТА НОРМАТИВ-
НУ ПОВЕДІНКУ ПРА-

ЦІВНИКІВ.
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Завдяки останнім двом 
навчальним семіна-
рам, що проходили на 
території історичного 

та мальовничого м. Львова, в 
готельно-навчальному комп-
лексі «Гетьман» (Об’єднання 
профспілок Львівщини), вра-
ження від проекту стали ще 
яскравішими. Валентина 
Шевченко та Володимир 
Майданюк з турботою про 
всіх учасників проекту зумі-
ли за нашим бажанням запро-
сити найкращих тренерів.
Світлана Задорожна ще раз 
переконала, наскільки важ-
ливо працювати в команді. 
Праця, відвага, сила волі, 
час, стратегія, гармонія, лі-
дерство – ці складові зміцню-
ють силу командного духу, 

який відіграє велику роль у 
досягненні результатів, особ-
ливо профспілкових.
Переговори є невід’ємною 
частиною нашого повсякден-
ного життя. А мистецтво ве-
дення переговорів у роботі 
профспілкових лідерів – осно-
вне завдання кожного з них. 
Ірина Глушко пояснила: якщо 
переговори вести за всіма пра-
вилами, то зайти в глухий кут 
можна набагато швидше! 
Щоб переговори вивести на 
високий рівень для досягнен-
ня спільного рішення, вигід-
ного для обох сторін, щоб під-
тримувати ділові і дружні 
відносини, потрібно бути 
гнучкими, вміти поступатися 
в малозначущому і наполяга-
ти на основному, йти на комп-

роміс в одному питанні в об-
мін на поступки в іншому. 
При цьому потрібно володіти 
ораторськими здібностями, 
що неможливо, якщо оратор 
не знає досконало предмету, 
про який хоче говорити. З до-
помогою практичних завдань 
Ірина Павлівна підштовхну-
ла до наміру ще глибше ви-
вчати ці теми. Адже сила 
мови полягає в умінні висло-
вити багато в кількох словах. 
Конфлікти є всюди, вони сто-
суються всього, що ми роби-
мо, всіх, з ким ми спілкуємо-
ся, але найважливіше, що всі 
суперечки, по суті, однакові. 
Ірина Павлівна на семінарах 
з конфліктології сказала: 
«Як тільки ти навчишся дзер-
кально дивитися на конфлік-

тну ситуацію, не заглиблюю-
чись у неї по вуха, а спогля-
даючи її збоку, то, повір, 
вона неодмінно розв’яжеться 
з мінімальними втратами 
для тебе! Треба лише поста-
вити себе на місце іншої лю-
дини й уявити: а що б ти сам 
зробив чи захотів зробити в 
даному випадку?».
Ольга Денисова мене просто 
полонила! Я зачарована її ро-
ботою з учасниками проекту. 
Адже вона змогла відкрити 
грані кожного з нас, знайти в 
собі те, чого ми не бачимо на 

перший погляд, що заважає 
нам працювати з людьми. Ра-
зом з тим, за допомогою різ-
них прийомів та ігор вона ак-
центувала увагу на тому, які 
якості вже допомагають нам 
у роботі і над чим треба по-
працювати, щоб лідерство у 
профспілковій роботі підне-
сти на високий рівень. Завдя-
ки її тренінгам можна зрозу-
міти глибину простих речей.
Мою увагу привернули і наші 
талановиті учасники проекту 
першої групи, які стали по-
вноцінними тренерами. Їх ак-
тивність, креативний підхід 
до будь-якої теми, мудрість 
та оригінальність наповнили 
семінари ексклюзивом. За-
вдяки обміну досвідом кож-
ного з нас ми віднаходимо 
свої способи вирішення тих 
питань, які виникають у галу-
зевих профспілках.
Хочеться подякувати 2016 
року, який приніс і позитивні 
моменти, адже ми мали змогу 

провести три семінари та кон-
ференцію дансько-українсько-
го проекту. Досвід, яким ми 
збагатилися, стане запорукою 
нашої успішної роботи в май-
бутньому. Хоча 2017-й є роком 
закінчення даного проекту, 
хочеться вірити, що його місія 
буде виконана! Активні моло-
ді профспілкові діячі, досвід-
чені учасники проекту після 
всіх тренінгів будуть гідно 
відстоювати права кожного 
члена профспілки, адже ре-
зультати проекту вже є, і це не 
просто записи на папері.
Бажаю всім у новому році 
мудрості, щирих людей, 
мирного неба! Щоб ненька 
Україна мала гідних прави-
телів та активну молодь, 
адже наша земля така бага-
та на талановитих людей!

Ірина РИБАК,
учасниця першої групи
дансько-українського  

проекту

НАВЧАННЯ

Час летить нестримно швидко, залишаючи лише спогади про найяскравіші 
події життя. До таких можна впевнено віднести п’ять семінарів дансько-
українського проекту, що стали результативними для кожного учасника.

Завдяки дансько-українсько-
му навчальному проекту 
мені вдалося проаналізувати 
існуючі моделі захисту прав 

працівників, особливу увагу приді-
ливши питанням європейського до-
свіду, який сьогодні може бути ви-
користаний на наших підприєм-
ствах, в установах та організаціях.

У країнах ЄС захистом трудових 
прав членів профспілок займається 
цілий штат професіоналів. У Мико-
лаївській області (станом на 1 січня 
2016 року) на 17 обласних, 2129 пер-
винних профспілкових організацій 
та 159040 членів профспілок працю-
ють лише 4 профспілкових юристи, 
серед яких і я – Надія Матвєєва, за-
відувач відділу з правової роботи 
облпрофради. Подібна ситуація 
спостерігається і в інших областях.

Одним з пріоритетних напрямів 
роботи профспілок має бути підви-
щення рівня практичних правових 
знань профактиву безпосередньо в 
первинних профорганізаціях. Немає 
нічого ціннішого за власний досвід. 
Тому задля обміну власним досві-

дом та з метою закріплення праців-
никами на практиці отриманих 
знань фахівці Миколаївської обл-
профради надають консульта-
тивно-методичну допомогу 
безпосередньо на підприєм-
ствах, в установах та орга-
нізаціях області.

З питань надання пра-
вової допомоги, значна 
частина яких стосувалася 
укладання та розірвання 
трудового договору, оформ-
лення відповідних наказів 
(розпоряджень) та заповнення 
трудових книжок, до спеціалістів 
облпрофради у 2016 році звернулися 
майже 900 членів профспілок, голів 
галузевих та первинних профспіл-
кових організацій та керівників 
підприємств, установ, організацій, 
де створені первинні профспілкові 
організації. Загалом здійснювана 
сьогодні практика судового захисту 
прав трудящих значною мірою 
 сприяє реалізації захисної функції 
профспілок і дає позитивні ре-
зультати.

Водночас профспілки використо-
вують практику безпосередньої робо-
ти з роботодавцями щодо врегулю-
вання трудових спорів у досудовому 
порядку. Така практика успішно ви-
користовується у Миколаївській об-
ласті на підприємствах культури, в 
державних установах освіти, АПК, 
ЖКГ та інших галузей, які зверта-
ються за допомогою до облпрофради.

Успішному захисту трудових 
прав сприяє активна інформаційно-
роз’яснювальна робота, яка прово-
диться спеціалістами облпрофради 
щодо дій профспілок у випадках 
масових вивільнень та оптимізації 
чисельності працівників, при засто-
суванні неповного робочого часу, 
нетипових форм зайнятості, щодо 
переваг легальної зайнятості тощо.

Так, відбувся семінар-навчання 
голів районних координаційних 
рад профспілок, організований об-
ласною радою профспілок, на тему: 
«Практичні аспекти укладання та 
розірвання трудового договору», де 

значна увага приділялась прак-
тичним питанням скорочення 

чисельності або штату праців-
ників. Аналогічні семінари 
були проведені для проф-
спілкового активу та спеціа-
лістів підприємств житлово-
комунального господарства, 
місцевої промисловості та 

побутового обслуговування 
населення, а також для проф-

спілкового активу Баштансько-
го та Новоодеського районів, де 

було проведено Дні облпрофради.
Завдяки спільному дансько-укра-

їнському навчальному проекту, в 
рамках триденних семінарів-тренін-

гів для молоді Запоріжжя та Микола-
ївщини відбулися інтерактивні тре-
нінги на тему: «Трудове законодав-
ство в запитаннях та відповідях», на 
яких також розглядалися практичні 
аспекти укладання трудових догово-
рів та питання скорочення чисель-
ності або штату працівників.

Дуже важливо для молоді, яка 
завершує навчання в навчальних 
закладах, володіти інформацією 
щодо своїх прав при укладанні тру-
дових договорів, порядку оформ-
лення відповідних документів при 
працевлаштуванні, особливо на 
перше робоче місце, та мати прак-
тичні навички ведення переговорів 
з роботодавцем. Саме такого досві-
ду та навичок бракує молоді для за-
хисту своїх трудових прав. З цією 
метою для студентів 4-го курсу Ми-
колаївського коледжу культури і 
мистецтв було проведено семінар 
на тему: «Практичні аспекти укла-
дання трудового договору». Анало-
гічний семінар запланований для 
учнів Миколаївського професійно-
го ліцею сфери послуг.

Надія МАТВЄЄВА,
учасниця першої групи 
дансько-українського 

проекту

Однією з характеристик 
Європи, ЄС та окремих 
країн – членів цієї органі-
зації у масовій свідомості 
завжди був (і досі лиша-
ється) високий рівень 
життя. А отже, як необ-
хідний елемент – ефек-
тивна система захисту 
трудових прав.

ЗАХИСТ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ – 
СПРАВА РУК САМИХ ПРАЦІВНИКІВ

ВЛАСНИЙ ПОГЛЯД

ОЗБРОЄНІ НОВИМИ ЗНАННЯМИ

 ЗВАЖАЮЧИ 
НА СИТУАЦІЮ В 

КРАЇНІ, ДУЖЕ ВАЖЛИВО 
ПОСИЛИТИ ЗАХИСТ ПРАВ ПРА-

ЦІВНИКІВ, АДЖЕ ТІЛЬКИ СИЛЬНІ 
ПРОФСПІЛКИ ТА ОБІЗНАНІ В СВО-
ЇХ ПРАВАХ ПРОФСПІЛКОВІ АКТИ-

ВІСТИ ЗМОЖУТЬ ПРОТИСТОЯТИ 
ВИКЛИКАМ ЧАСУ, БУТИ СПРАВ-

ЖНІМИ ЗАХИСНИКАМИ 
ЛЮДИНИ ПРАЦІ.

МОВОЮ ЦИФР
У МИКОЛАЇВСЬКІЙ ОБЛАСТІ СТАНОМ НА 1 СІЧНЯ 2016 РОКУ:

17
2129
159040
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СКАНВОРД

ВИСТАВКА

ТРАДИЦІЇ

НЕ РУБАЙ ЯЛИНКУ
У рамках Все-
української 
екологічної ак-
ції «Не рубай 
ялинку» на базі 
науково-до-
слідної лабора-
торії «Екологія і 
освіта» природ-
ничо-географічного факультету Умансько-
го державного університету ім. Павла Тичи-
ни працює традиційна виставка альтерна-
тивних ялинок.

Як повідомляє прес-центр УДПУ, акція прово-
диться вже шостий рік поспіль. Виставка є 
промоакцією, яка має сприяти заміні живих 
хвойних дерев на альтернативні новорічні 

композиції, розвитку креативної ініціативи та альтер-
нативного мистецтва в університеті.
Автори представлених на виставці робіт – студенти 1–6 
курсів природничо-географічного факультету вразили 
різноманітністю технік та креативністю ідей у ство-
ренні новорічних ялинок.
Альтернативні ялинки як виставкові експонати пода-
ні у двох категоріях. Перша – витвори з вторинних ма-
теріалів (клею, тканини, ниток, пластику, відходів па-
перу, харчових продуктів тощо). Друга – тематичні 
композиції «Святковий настрій», «Краплини щастя», 
«Дванадцять місяців», «Дари року», «Бережіть ліс», 
«Стильний Новий рік», «Продуктовий бум» тощо.
Організаторам виставки приємно, що ідею створення 
альтернативних новорічних ялинок підтримують у до-
шкільних та загальноосвітніх навчальних закладах, 
установах та організаціях, громадських закладах.

ПРИМНОЖЕННЯ 
ДОБРА

На втіху малечі, на радість дорослим програ-
ми Новорічно-Різдвяних заходів Рівненської 
обласної організації Профспілки працівників 
освіти і науки України стали традиційними.

Як повідомляє Рівненська обласна рада Проф-
спілки працівників освіти і науки України, до-
брою традицією є організація свят для дітей 
спілчан у Рівненському академічному музич-

но-драматичному театрі та Рівненському академічно-
му обласному театрі ляльок, колядки, щедрівки з ви-
хованцями навчально-реабілітаційних центрів та ве-
теранами праці інтернатних закладів.
У ляльковому театрі найменші дітки потрапили у 
справжню диво-казку – танцювали, співали, водили 
хороводи з казковими героями Соньком, Дрімком, 
принцесою Ельзою, були глядачами та учасниками 
вистави, а старші – в музично-драматичному театрі на-
солоджувалися виставою «Дюймовочка та метелик».
Більше тисячі дітей були обдаровані позитивними 
емоціями та подарунками.

СВЯТЕ ВОДОХРЕЩА

Із Хрещенням Господнім пов’язують хре-
щення в Йордані Христа. Коли Ісус 
Христос досяг 30-річного віку, він при-
йняв хрещення від Іоана Хрестителя в 

річці Йордан. Коли вийшов на берег, з небес 
почувся голос Бога-Отця, який назвав Ісуса 
своїм Сином. І на нього зійшов Святий Дух в 
образі голуба. Звідси ще одна назва свята – 
Богоявлення. Православні та греко-католи-
ки вважають, що саме це свято засвідчує та-
їнство Святої Трійці. Адже в цей день, за 
християнським вченням, з’явився Бог у 
трьох іпостасях: Бог Отець – в голосі, Син Бо-
жий – у плоті, Дух Святий – у вигляді голуба.

Опівночі перед Водохрещем вода в рі-
ках, як вірили селяни, хвилюється. Були 
колись такі відважні любителі таємного, 
що ходили вночі на річку спостерігати це 
явище, але... ріки в цей час, звичайно, 
вкриті льодом, і що там під кригою робить-
ся – невідомо. Та все ж набрана з річки 
опівночі перед Водохрещем вода є цілю-
щою; вона зберігалась у «знаючих» селян 

за образами на випадок поранення або 
тяжкої хвороби.

Ранком 19 січня у церкві відбувається Бо-
гослужіння, опісля весь народ іде процесією 
на річку до хреста. Ще за тиждень перед Во-
дохрещем колись парубоча громада, а пізні-
ше окремі господарі-«спеціалісти» прорубу-
вали на річці ополонку, випилювали з льоду 
великий хрест, ставили його над ополонкою 
й обливали буряковим квасом, щоб був чер-
воний. Біля хреста будували – теж з льоду – 
престол. Все це оздоблювали аркою з ялино-
вих або соснових гілок – «царські ворота».

До річки на Водохреща йдуть усі: старі, 
молоді і діти. Після недовгої відправи свя-
щеник занурює в ополонку хрест, а в цей 
час хор голосно співає: «Во Йордані креща-
ющуся Тобі, Господи...». Коли вже воду 
освячено, люди підходять до ополонки і 
набирають у свій посуд води.

Від найдавніших часів християнська 
церква вважає освячену йорданську воду 
за велику святість. Її бережуть цілий рік, 
ласкаво називаючи «водичкою-йорданич-
кою». Ця вода має силу очищувати та зці-

лювати душу й тіло людини. Йорданською 
водою також скроплюють оселю, щоб оми-
нало всяке нещастя і гарно велося в домі. 
Деякі священики навіть переконані, що не 
існує ліків, кращих за святу воду. І що ці-
каво, незрозумілим залишається той факт, 
як свячена йорданська вода не псується і 
може довго зберігатися. Кажуть, що, може, 
срібло допомагає, яке є на багатьох хрес-
тах у священиків.

За матеріалами книги  
Олекси Воропая

«Звичаї нашого народу»

ЗВИЧАЇ НАШОГО НАРОДУ

Як співається в коляді: «А той третій празник – Святе Водохреща». Хрещення Господнє – 
третє і завершальне велике свято Різдвяно-Новорічного циклу, яке в народі має назву Йор-
дан, або Водохреща. Православні та греко-католицькі християни відзначають його 19 січня.
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ракетка України Еліна Світоліна 
розташувалася на 13-й сходинці. 

ЧЕРЕЗ КИЇВ НА 
БЕЛГРАД

Минулого тижня в манежі Ки-
ївської міської школи вищої 
спортивної майстерності від-
булися ХХII Всеукраїнські 
змагання «Різдвяні старти», 
якими в Україні традиційно 
відкривається легкоатлетич-
ний сезон. Звітні старти стали 
першим етапом відбору до на-
ціональної збірної на чемпіо-
нат Європи в приміщенні, який 
цьогоріч проходитиме в Бел-
граді з 3 по 5 березня.

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»  

Останніми роками у «Різдвя-
них стартах» беруть 
участь найсильніші віт-
чизняні легкоатлети – пе-

реможці та призери олімпіад, чем-
піонатів Європи та світу. Загалом 
протягом цих двох днів у манежі 
КМШВСМ свою готовність до ново-
го сезону демонстрували майже 350 
атлетів з 20 регіонів України. Од-
ним з головних критеріїв оцінки ре-
зультатів, звісно, були кваліфіка-
ційні нормативи, встановлені для 
допуску на європейську континен-
тальну першість. 

Перевищити їх на «Різдвяних 
стартах» вдалося чотирьом спортс-
менам. У бігу на 60 м з бар’єрами 
Анна Плотіцина двічі показувала 
однаковий час – 8,19 с, який на п’ять 
сотих швидше за встановлений нор-
матив. На «гладкій» 60-метрівці пе-
ремогу здобула Христина Стуй – 
7,35 (норматив – 7,42). Справжньою 
окрасою змагань у легкоатлетично-
му манежі стала дуель у сек-
торі для стрибків у висоту 
серед жінок, яку вигра-
ла з найкращим резуль-
татом сезону в світі 
Юлія Левченко (1,92 м). 
Юлія Чумаченко стала 
другою (в її активі 1,90 при 

встановленому нормативі 1,89), тре-
тьою зійшла на п’єдестал пошани 
Ірина Геращенко – 1,88. 

Відзначимо також перемогу в чо-
ловічому спринті на 60-метрівці 
19-річного Владислава Чепурного, 
який фінішував з результатом 
6,78 с, а також перший у поточному 
році старт кращої легкоатлетки 
України Ольги Земляк, яка тріум-
фувала у забігу на 400 м (54,34 с).

Державного тренера з легкої ат-
летики В’ячеслава Тиртишника по-
радувало, насамперед, те, як проя-
вили себе на «Різдвяних стартах» 
молоді спортсмени – ті, хто має 
сформуватися як зрілий атлет до 
2020 року, коли в Токіо відбудуться 
наступні літні Олімпійські ігри. 
Йдеться, зокрема, окрім 19-річної 
Левченко, про 18-річного Владисла-
ва Малихіна (виграв стрибки з жер-
диною з особистим рекордом у при-
міщеннях – 5,40) та 17-річну багато-
борку Аліну Шух (виступала в 
трьох окремих видах програми, в 
яких загалом шість разів оновлюва-
ла особисті рекорди!). Також приєм-
но вразили гострою боротьбою в 
стрибках у довжину 22-річний Сер-
гій Никифоров та 20-річний Влади-
слав Мазур. У їхньому протистоян-
ні кращий результат виявився у 
Сергія (7,9 проти 7,71).

Організатори змагань лишились 
задоволеними як продемонстрова-
ними атлетами результатами, так і 
увагою до їхнього турніру з боку 
спортсменів, тренерів, глядачів й 
навіть міської влади. За словами 
президента Федерації легкої атлети-
ки столиці Віктора Грінюка, як ін-
формує офіційний сайт ФЛАУ, міс-
цева влада виявила зацікавленість 
(і це буде підкріплено матеріальною 

складовою) в розбудові інф-
раструктури КМШВСМ – 

розширенні у манежі 
глядацьких трибун, роз-
минальної зони, а та-
кож облаштуванні по-

руч з манежем легкоатле-
тичного стадіону.

ЛЕГКА АТЛЕТИКА
Нещодавно відбулося нагородження кращих 
спортсменів та тренерів-викладачів Хмель-
ницької дитячо-юнацької спортивної школи 
№ 2 грамотами та цінними подарунками за 
підсумками участі у змаганнях та спартакіадах 
у 2016 році. 

Валерій МАРЦЕНЮК,

спеціально для «ПВ»

В

ВШАНУВАННЯ

ЗБІРНА НА ЧЄ 
ГОТОВА

,

У ХМЕЛЬНИЦЬКУ 
ВІДЗНАЧИЛИ 
КРАЩИХ
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 «КРАЙНІМИ» ПРИЗНАЧИЛИ  

РЯДОВИХ ПРАЦІВНИКІВ  

СЛУЖБИ ЗАЙНЯТОСТІ

ПРОКЛЯТЕ

МІСЦЕ

3

3

ЧОМУ НИНІ 

НЕ ВАЛЬСУЮТЬ 

У САНАТОРІЇ 

«ЛЕРМОН-

ТОВСЬКИЙ»?
7-6

2

4

5

ЮТЬ

Е?

УВАГА! ПЕРЕДПЛАТА

ТРИВАЄ ПЕРЕДПЛАТА 
ЦЕНТРАЛЬНИХ ПРОФСПІЛКОВИХ 
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ПРИСТРАСТІ

КОМЕНТАР ПРОФСПІЛОК 

2

ПРОФСПІЛКИ 

ПОДАЛИ  

ПЕТИЦІЇ

ЯКОЮ БУДЕ ВІДПО-

ВІДЬ ПРЕЗИДЕНТА?

200 БУРШТИНОКОПАЧІВ 

ЗАТРИМАЛИ ПРАВООХОРОНЦІ

У ВІДПОВІДЬ НАСЕЛЕННЯ  

ПАЛИТЬ ТЕХНІКУ НАЦГВАРДІЇ

ФОРМУЛА 

УКРАЇНСЬКОЇ 

БІДНОСТІ

ЧОМУ ПРАЦЮЮЧА  

ЛЮДИНА БІДНА?

ЦЯ «НЕЗАЖИВАЮЧА 

ВИРАЗКА» ЗАБИРАЄ ЖИТТЯ

ТИМ ЧАСОМ ЗАКОНОДАВЦІ РОКАМИ 

ТЯГНУТЬ З ПРИЙНЯТТЯМ  

ВІДПОВІДНОГО ЗАКОНУ

3

3

КІЛЬКА МІСЯЦІВ ПОСПІЛЬ 

НА ВОЛИНІ ТА РІВНЕНЩИНІ 

ЙДЕ СПРАВЖНЯ ВІЙНА  

МІЖ БУРШТИНОКОПАЧАМИ 

ТА ПРАВООХОРОНЦЯМИ

3

БУРШТИНОВІ

ВІЙНИ

 
БУРШТИНОВА 

ПРОБЛЕМА 

ПОТРЕБУЄ 

ЗАКОНОДАВЧОГО 

ВИРІШЕННЯ

25 
РОКІВ 

ФПУ
Газета в газеті

 СТОР. 7–10

,,

2

5

10

В УКРАЇНІ 

СТВОРЮЮТЬ 

СУСПІЛЬНЕ 

ТЕЛЕБАЧЕННЯ

ДУМКИ ЕКСПЕРТІВ

ТРИВАЄ ПРОДУКТОВА БЛОКАДА КРИМУ
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ГОЛОСУЙТЕ ЗА ПРОФСПІЛКОВІ ПЕТИЦІЇ!

2

ПАТ «ФАРМАК» 

СВЯТКУЄ  

90-РІЧЧЯ

ЯК ЖИВЕ ВЕЛИКА 

ПЕРВИНКА?

УКРАЇНСЬКІ 

УМОВИ ПРАЦІ 

ПЕРЕБУВАЮТЬ 

НА КОСМІЧНІЙ 

ВІДСТАНІ ВІД 

МІЖНАРОДНИХ 

КРИТЕРІЇВ

 
ВЕЛИКИЙ БІЗНЕС ВВАЖАЄ,  

ЩО ПРАЦЯ – ЦЕ ВСЬОГО 

ЛИШЕ ТОВАР...

(Шарон Барроу)

13

3

126

Деталі – у спецвипуску «ПВ»
–

ГІДНА

ПРАЦЯ

,,

2

5

5

ЄВРОПРОФСПІЛКИ 

ВИЗНАЧИЛИ 

ПОЛІТИКУ

У ПАРИЖІ ВІДБУВСЯ  

13-Й КОНГРЕС ЄКП
4ЛІКАРІ 

ЗАРОБЛЯЮТЬ 

МІЛЬЙОНИ НА 

ПОРОДІЛЛЯХ

І НЕ ЛИШЕ  

В СТОЛИЦІ

ЗУПИНИТИ РЕЙДЕРСЬКЕ 

ЗАХОПЛЕННЯ САНАТОРІЮ 

«ЛЕРМОНТОВСЬКИЙ»

         h
ttps://petition.president.gov.ua/petition/4504

ЗА ВІДНОВЛЕННЯ САНАТОРНО-

КУРОРТНОГО  ЛІКУВАННЯ  

ЗА  РАХУНОК  СОЦСТРАХУ

       https://petition.president.gov.ua/petition/10961

ЗА ГАЗ 

ПЛАТИТИМЕМО 

У ЧОТИРИ  
РАЗИ  

БІЛЬШЕ

СУЧАСНИЙ СТАН 

БЕЗПЕКИ І ГІГІЄНИ ПРАЦІ 

У ГАЛУЗІ БУДІВНИЦТВА  

В УКРАЇНІ

ВЕРЕСЕНЬ 

– ЖОВТЕНЬ

2015

№ 9–10 

(189–190)

сті»

лови 
ого 
»

ПІДПРИЄМСТВО «ПРОФІНФОРМ» ФПУ 
НАДАЄ ДОДАТКОВІ ПОСЛУГИ

ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКИЙ ПРОЕКТ 3F - ФПУ

«ПОСИЛЕННЯ ВНЕСКУ ПРОФСПІЛОК У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

 ГІДНОЇ ПРАЦІ, ЗАХИСТУ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ 

ТА ДЕМОКРАТИЗАЦІЮ В УКРАЇНІ»

ПЕРША НАЦІОНАЛЬНА КОНФЕРЕНЦІЯ

«ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ – 

НА ШЛЯХУ ДО ЄВРОІНТЕГРАЦІЇ»

Київ

25 квітня 2015 року
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ВІД РАДИ ДО РАДИ(грудень 2012 р. – лютий 2014 р.)

25 РОКІВ НА ЗАХИСТІ ТРУДОВИХ І СОЦІАЛЬНИХ ПРАВ ЛЮДИНИ ПРАЦІ!

ФЕДЕРАЦІЯПРОФЕСІЙНИХСПІЛОК УКРАЇНИ

2016 

ГРУДЕНЬ DECEMBER

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

49

1 2 3 4

50
5 6 7 8 9 10 11

51
12 13 14 15 16 17 18

52
19 20 21 22 23 24 25

53
26 27 28 29 30 31

2017 

ЛЮТИЙ FEBRUARY

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

6

1 2 3 4 5

7
6 7 8 9 10 11 12

8
13 14 15 16 17 18 19

9
20 21 22 23 24 25 26

10 27 28

2017 
СІЧЕНЬ JANUARY

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

1

1

2
2 3 4 5 6 7 8

3
9 10 11 12 13 14 15

4
16 17 18 19 20 21 22

5
23 24 25 26 27 28 29

6
30 31

НОВИЙ
РIК

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ДОНЕЦЬКОГО 

ПРОФОБ`ЄДНАННЯ 
«1920 Р.»

РIЗДВО 
ХРИСТОВЕ

ХРЕЩЕННЯ 
ГОСПОДНЄ

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ЗАКАРПАТСЬКОГО 

ПРОФОБ`ЄДНАННЯ 
«1945 Р.»

ДЕНЬ СОБОРНОСТI 
УКРАÏНИ

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ 

ПРОФСПIЛКИ АТОМНОÏ 

ЕНЕРГЕТИКИ «1992 P.»

ДЕНЬ СТУДЕНТIВ
ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ ПРОФСПIЛКИ 

АВТОСIЛЬГОСПМАШУ «1991 P.»

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ 

ПРОФСПIЛКИ МОРСЬКОГО 

ТРАНСПОРТУ «1992 P.»

2017 – РІК ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ 

ФЕДЕРАЦІЯ 

ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК 
УКРАЇНИ

Україна, 01601

м. Київ, вул. Шота Руставелі, 39-41

e-mail: FPSU@FPSU.ORG.UA

WWW.FPSU.ORG.UA


